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OčitKi proti ministru dr. Meisserju (VP) se še stopnjujejo:

Kritika dežeinega modetn trn v peti SP-VP-FP
Ob izjavi ministra v kanclerjevem uradu dr. Heinricha Neisserja, da bo v 

ministrskem svetu glasoval proti modelu koroške pedagoške komisije, če bo le 
ta o tem modelu moral razpravljati, se je pokazalo, kako je tudi znotraj OVP 
fronta v bistvu razdeljena: na eni strani so nekateri zvezni politiki stranke, ki 
zagovarjajo integracijo, ne pa segregacijo, na drugi strani pa koroška deželna 
organizacija te stranke, ki samo še slepo sledi svobodnjakom in KHD-ju in ima 
na svoji strani tudi zveznega predsednika Mocka. Ker prvi očitek deželnega 
predsednika OVP Haralda Scheucherja, („Minister Neisser ni zadosti infor
miran") očitno še ni dosegel zadostnega učinka, je isti Scheucher zadnje dni še 
„radikalneje" napadel Neisserja, pri tem pa je dobil močno podporo s strani 
koroških trostrankarskih protimanjšinskih kolegov: Wagnerja, Ambrozyja, 
Freunschlaga in Haiderja.

Neisser, ki je v svojih izjavah pou
daril, da vsaj nekatere točke državne 
pogodbe še niso uresničene ter da 
vprašanje dvojezičnega šolstva ni 
samo koroška zadeva, temveč da ima 
državno-politične dimenzije, je torej 
v zadnjih dneh postal tarča hudih 
napadov - najprej iz lastnih strankar
skih vrst. Scheucher je svojo prvo kri
tiko na račun Neisserja očitno pod 
vtisom negativnih reakcij KHD-ja in 
nekaterih komentatorjev koroških 
strankarskih listov še zaostril: „Zdaj 
imam končno dovolj", so ga citirali v 
dnevniku VP „Volkszeitung", „Neis- 
ser naj pedagoški model v miru študi
ra, in ugotovil bo, da Slovencem s 
tem ničesar ne odvzemamo, temveč 
nasprotno, da izobrazbo v slovenščini 
razvijamo."

Najbolj zadela pa ga je Neisserjeva 
ugotovitev, da bi morala Avstrija

prav z ozirom na svoje zavzemanje v 
vprašanju Južne Tirolske „še prav 
posebej velikopotezno in neodvisno 
od formulacij zakona ravnati s svo
jimi manjšinami." Predvsem zato je 
Scheucher skušal zagroziti ministru: 
„Gotovo ne bo mogoče, da bi kak 
posamezen minister ogrožal to novo 
ureditev manjšinskega šolstva, saj jo 
podpirajo soglasno vse v koroškem 
deželnem zboru zastopane stranke in 
dogovorjena je tudi že z zveznim 
predsednikom dr. Mockom."

Koroška ..trojica" drži

Ob tem prepiru znotraj VP ni bilo 
dvomiti, da bo FP podpirala Scheu
cherja (saj ji tudi ta slepo sledi). 
Freunschlag je že zahteval odstop 
Neisserja, Haider pa je Neisserja

opozoril na Mockov pristanek h 
koroškemu modelu. Kljub temu je v 
določenem smislu le še presenetila 
vehemenca, s katero sta se Wagnerin 
Ambrozy postavila za Scheucherja in 
napadla ministra. Wagner je označil 
Neisserjevo stališče kot nerazum
ljivo in politično nesprejemljivo". 
Hkrati je tudi on govoril o tem, da 
„Neisserjev strel lahko ekstremno 
ogroža rešitev", saj naj bi - po Wag- 
nerjevem mnenju - „minister v tem 
času sploh ne dajal osebno obarvanih 
izjav", kajti „politika je trd posel, v 
katerem se je treba kar se da hitro 
orientirati." In to wagnerjansko 
orientacijo je pojasnil njegov deželni 
sekretar Ambrozy: „Odgovornost 
leži pri OVP, ki dobre volje (pedago
škega modela?, za koga?) koroških 
deželnozborskih strank ne upošte
va."

Velja le še dodati, da je Neisser 
Scheucherjeve očitke zavrnil: „Vajen 
sem, da dajem politične izjave vedno 
šele tedaj, ko sem se o kakem pro
blemu zadostno informiral!" - Na to 
stališče še ni bilo „troedinega" 
komentarja. Pač pa je nasprotno 
pozval npr. tudi salzburški MKV 
(Mittelschuler-Kartellverband - tra
dicionalno dosti konservativna orga
nizacija akademikov in študentov v 
VP) zvezne politike svoje stranke, naj 
se ogradijo od FP in glasujejo proti 
koroškemu modelu. No, in koroška 
praksa kaže, da za FP ne leze samo 
VP, temveč tudi SP.

Protest Ir Francije
Vsefrancoska organizacija vzgoji

teljev in učiteljev FEN, ki je podprla 
tudi protestno demonstracijo na 
Dunaju 31. 1. 1987, je konec
februarja naslovila na avstrijskega 
veleposlanika v Franciji, Erika Nett- 
la, pismo, v katerem protestira proti 
načrtovani ločitvi otrok južnokoroš- 
kih šolah. Hkrati FEN za primer ure
sničitve ločitvenega modela naznanja 
tudi javne protestne akcije. Avstrijski 
veleposlanik je nato odgovoril, da bo 
organizaciji pravočasno posredoval 
odgovor.

Univenitetni profesor j. Feidner?
Kdo na svetu ne pozna univerze v angreškem Oxfordu, kdo na Koroškem ne 

I. Pusta, osporavanega pisca komentarjev cetovške „Votkszeitung" in J. 
Fetdnerja, predsednika koroškega Heimatdiensta? Kdor pozna vse omenje
ne, (pa še cetovško univerzo) se bo vprašat po skupnem imenovatcu. Pa vse 
tepo po vrsti!

Neka privatna britanska neuniverzitetna ustanova je pripravita za pretekti 
konec tedna seminar na oxfordski univerzi. Med referenti je bi! najavtjen tudi 
L Pust, ki naj bi govori! o koncu druge svetovne vojne na Koroškem. Najaviti 
pa ga niso kot komentatorja provinciatnega strankarskega gtasita, temveč kot 
zastopnika cetovške univerze. Mogoče seje hotet odeti s stavo ustanove, ki jo 
domači desničarski krogi sicer tako vztrajno napadajo. V žetji pač, da bodo 
tako njegove besede dobite večjo težo.

Ker pa je!. Pust menda zbote!, sije naše! v Feldnerju namestnika, vrednega 
njegovega zaupanja. Očitno se je tudi Fetdner žete) odeti s stavo oxfordske 
univerze.

Kaj ostane pod črto? Doma se odevajo s stavo mednarodno priznane uni
verze, na tujem z ugtedom avstrijske univerzitetne ustanove. V resnici pa gre 
za zavajanje domače in tuje javnosti, ki pa terja tudi pojasnito cetovške uni
verze.

ZoAtJ/ Tit? MVlaHOflfNO
,ST<?! za (zo&razevaTi/g?

# .S'/?:ob; /m.s7; sAttpttt/eztA?, ic.spraVt/ct?;. Ao opazM/em, 
AaAo mttlcuAcut; m .Mrg/wAe stvar; JoAtvajo taAstto težo, tfa razaesAapttte 
ttt sAHptntce znotraj slovensAe ttarotfne sAapnost; ne najtfejo a/; ne znajo 
razvijat; sodelovanja. 7ttd; v vprašanja šolstva In izobraževanja je potre
ben AoraA, At bi povezal razpršene sile. Čeprav se sAapno branimo proti 
ločevalnim načrtom, nimamo zdražentb vseb merodajnih pedagogov in 
dragih stroAovnjaAov v jorama, At bi stalno spremlja/ dogajanje na celot
nem šolsAem področja.

# Osrednji organizaciji imata šoisAe odbore, znanstveni inštitat se tradi, 
Komite za obrambo sAapnego šolstva se srečava, ačitel/ipremlevajo svoje 
izAašnje, FedagošAo zdraženje predlaga, celovšAa aniverzo je za razvoj 
sAapnega šolstva, zeleni astanavljajo šoisAe pododbore, vidni 5/ovenci 
sode/ajejo v mednarodnih manjšinsAih organizacijah in celo v Aolegtja 
AorošAega deželnega šolsAega sveta imamo zastopniAa. Vemo, da imamo 
vrsto sposobnih teoretiAov in praAtiAov. Polagoma se v avstrtjsAem poli
tičnem življenja odražajo njihovi tehtni argamenti. KaAšen odmev bi šle 
imeli, če bi svoj nastop znali zdražiti.

# 7renatno je v ospredja sAoraj izAijačno dvojezični poaA na IjadsAih 
šolah. Brez dvoma je rešitev tega AonjliAta osnovnega pomena tadi za 
razvoj ostalega izobraževalnega sistema manjšine. Poleg 1/adsAošolsAega 
vprašanja pa so odprta draga vprašanja npr. v otrosAl/t vrtcih, predšoii, 
glavnih šolah, višjih poAlicnih šolah in poAltctto-tzoAražcvaltttA šolah. O 
tem sta obe osrednji organizaciji v zadnjih treh desetletjih napisali šolsAim 
oblastem že neAaj sto strani predlogov in predstav.

# Dejstvo je, da avstrtjsAe šoisAe oblasti v večini primerov sploh niso 
odgovarjale na naše predloge. IVa spomenico iz leta 19331.59 sploh niso 
reagirali; tadi vrsto dragih predlogov in stališč, At' jih je najprej pisal dr. 
Franci Ztvifter, nato pa osrednji organizaciji s pomočjo .SVovensAega 
znanstvenega inštitata, so večinoma sprejeli z molAom. V zadnjem časa, 
Ao se širi Arog posomezniAov in astanov, At se bavtjo z dvojezičnim šol
stvom, reagirajo vsaj v določeni obiiAi. Padi nova zvezna Aomistja je ena 
izmed taAšnih reaActj. Kaj bo iz nje, je seveda še popolnoma odprto.

# Brezbrižnost in zavračanje naših stališč s strani oblasti je povzročilo 
med narodno sAapnosfjo vzdašje, At' niha med obapavanjem in evjorič- 
nim navdašenjem, če se Aažejo Aje mah pozitivni premiAi.

# ,S'!ovensAn narodna sAapnost na KorošAem bi svoj položaj prav 
gotovo atrdila, če bi res zdražtia vse svoje sile na pedagošAem področja 
in čim prej astanovila „Svet za izobraževanje", Aot sta ga pred leti že 
predlagala projesorja Parcher in Gstettner. Po naj bo statni forum /jadi, 
At naj spremljajo šolsAo razpravo, sledijo znanstvenim razpravam, orga
nizirajo posvete, injormirajo javnost, sArbtjo za posvete s politiAi in pred- 
stavniAi stranA. Sestavljali naj biga vsi merodajni pedagogi manjšine, ači- 
teiji, starši, zastopniAi izobraževalnih inštitactj, aniverze, Dežeinega šoi- 
sAega sveta in morda tadi stroAovnjaAi iz inozemstva. Ker s strani dežel
nih šoisAih oblasti na ta predlog ni pričaAovati široAega odziva, bi bila 
naloga obeh osrednjih organizacij, da Aar začneta snovati taA joram.

Znotraj manjšine bi prišlo do plodnejše razprave; navzven pa bi lahAo 
nastopali bolj ačinAovito.

Vinko Wieser
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2 Okrajni šotski nadzornik 
Franz Wiege!e
v razgovoru s 
Siovenskim vestnikom
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„Od Ptiberka 
doTraberka"

4 iz dejavnosti 
Giasbene šote

5 Miadinski 
kutturni festivat 
..Kontaktna ieča 87"

6 Dokumetarni fitm o 
gradiščanskih Hrvatih

7 Šoistvo na Primorskem

8 Pred pokaino tekmo 
SAK-LASK: 
težka naioga čaka 
stovenske nogometaše

8 Peticija narodnih manjšin 
v Avstriji KVSE (2. det)

T) ežen pregled kulturnega dela 
JD zadnjih treh let v glavnem izka
zuje pozitivno bilanco, če bi naš 
pogled osredotočili na to, koliko stpo 
storili. Vendar smo dolžni odgovoriti 
predvsem na vprašanje, kaj smo stori
li. S tem pa je povezano osnovno 
vprašanje, kako se naše kulturne 
dejavnosti srečujejo z nenehnim niha
njem med množičnostjo in kvalitetno 
rastjo, med zapiranjem pred zuna
njim svetom in bojazljivim sodelova
njem z drugimi kulturnimi dejavniki 
izven naše kulturne srenje.

V kulturi smo se Slovenci že od 
nekdaj najlažje in morda tudi najbolj 
izvirno izražali. Na tem se tudi danes 
- posebno v zamejstvu - ni dosti kaj 
spremenilo. Klasične oblike kultur
nega dela (zborovsko petje, uprizar
janje iger) prednjačijo in pri tem se 
nam takoj vsiljuje vprašanje, če tudi 
dovolj skrbimo za kakovostno izbolj
šanje, da naša kultura kljub množično 
impozantni dejavnosti ne bi bila zapi
sana životarjenju. Ne moremo 
namreč mimo dejstva, daje kriza pri
sotna predvsem v pevskih zborih, 
kjer se v kulturi najbolj množično 
pojavljamo. Nekaterih dejavnosti pa 
niti še nismo znali pravilno ovrednoti

ti, saj jih še niti nismo prav sprejeli v 
krog naših kulturnih dejavnosti. V 
nezadostni meri so v naši zavesti zasi
drane pomembne dejavnosti kot so 
literarno ustvarjanje, izobraževanje 
in branje slovenskih knjig. Nismo še

prav dojeli, kakšne možnosti nam 
odpirata informatski in tehnološki 
razvoj, sprašujemo se, zakaj se mla
dina v nezadostni meri vključuje v 
kulturno delo prosvetnih društev.

V pozitivnem smislu se resda nekaj 
spreminja z našo gledališko mentali
teto: vaški večerniški oder že prese
gamo s kvalitetnejšo in sodobnejšo 
gledališko sporočilnostjo. Ti vzpod
budni premiki nam nazorno kažejo, 
da ima vsaka ljubiteljska zagnanost 
tudi svoje meje, da se kulturno 
obzorje zapira v ozke okvire, če naše 
kulture ne plemenitimo s strokovnimi 
pristopi. To se pravi, da bo potrebno 
več kadrovanja, usposabljanja kul
turnih delavcev, ki bi na času prime
ren način znali obogatiti in prevetriti 
našo kulturno dejavnost.

Kvaliteten pretok kulturnega dela

in informacij ne bo plemenitil samo 
naše duhovne podobe, to bo osnova, 
s katero bomo doprinašali svoje spe
cifične kulturne vrline tako skup
nemu slovenskemu kot tudi avstrij
skemu kulturnemu prostoru. Morda

smo v zadnjih letih le nekoliko bolje 
razumeli, da se funkcionalnost kul
turnega sodelovanja z osrednjim slo
venskim prostorom kot s sosednjim 
narodom ne more izčrpati v vsakda
njem pragmatizmu, ki komajda pre
sega folklorni nivo. To bi bilo navse
zadnje celo škodljivo, ker istovetenje 
kulfure s folklorizacijo ustvarja vtis 
manjvrednosti naroda, ki mu manj
šina pripada.

Ker se z našimi osnovnimi življenj
skimi težnjami kot slovenska narodna 
skupnost v zadnjih letih odpiramo 
tudi avstrijskemu prostoru, se javno 
mnenje spreminja v naš prid z 
dejavno solidarnostjo nemškogovo- 
rečih sodeželanov. V tej smeri potre
bujemo še nekoliko več samozavest
ne predrznosti, da se bomo lažje in 
pogumneje s svojo drugačnostjo izra

žali in ustvarjali javno mnenje proti 
politiki narodnostnega ločevanja v 
avstrijski družbi. Ta politika sega tudi 
v našo duhovno in kulturno podobo, 
zato se moramo proti tem utesnjeval- 
nim getovskim zankam, proti tej mrač 
njaški duhovni plitvini upirati inte- 
grativno v najtesnejšem zavezništvu 
in dialogu z demokratičnim in huma
nističnim delom avstrijske družbe.

Vloga Slovenske prosvetne zveze 
kot vsestranske mobilne in iniciativne 
kulturne organizacije je torej v tem, 
da pomagamo vsebinsko oblikovati 
našo kulturno dejavnost z usposablja
njem kulturno in politično podkova
nih kadrov. Ker so društva še vedno 
najbolj učinkovita organizacijska 
oblika, se moramo na osnovi naših 
tradicionalnih kulturnih dejavnosti in 
s pomočjo novih kulturnih iniciativ 
odzivati na razne pojave sodobnega 
družbenega življenja na vasi in v 
našem življenjskem okolju. Poleg 
zboljšanja servisnih storitev je nujno 
potrebna večja zavzetost za duhovno- 
usmerjevalno delo v naši kulturi.

To naj bi postalo merilo v naši kul
turi, s katerim želimo tekmovati z 
ostalimi narodi.

dr. Janko Matte. tajnik

Ob občnem :boru SPI
Več bvnfifefe in duhovnih naporov
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,,Ločiti, iočiti, to zame ni izraz..
Pogovor z okrajnim šoiskim nadzornikom za dvojezično šoistvo, Franzem Wiegeiejem

.S'V.' fr; /cfa so /niniia, ohkar.ste prevzeli 
weito JoBkega nadzornika za dvojezično 
žolstvo. V vprašanjih hi ra J naveza/ na 
odgovore, A:; s/e jih oh začetkn vašega de/a 
dah ^ razgovora z našin; ča.sopi.son!. 
Tedaj. /cfa 19<% .sve rek h. da hoste hran/7: 
dvojezično šo/o pred razni/ni napadi. 
Bekh sre n:di. da zaAoa.s A; predlogi A7T7 /a 
re/erendam Nl/D-ja ne ho.s/a //.spela, ker 
po/reh:/jera r/t'o!r(V);7:.sAo večino. 77; ie/a 
so /ninila, veliki .s/ra//ki s/a ahog'ah ABč) in 
NDD <7; na mizi /7nan:o deželni /nodel, A; 
naj A; - p o <7 do/oee/:in// pogoji - ločeval 
ačencepo)fz;'Aosn;7: kr:7er/fih.

/tli ne n/i.sl:7e, da /e hi/a vaša ohran/ha 
dvojezične šoleprešibka?

Wiegele: Mislim, da pri tem, kar sem 
rekel, ostajam. To je napačna interpreta
cija, če vi pravite, da je to ločitev. Jaz 
danes, in že ves čas prej, ne mislim na loči
tev. Veste, kako je to v praksi. Praktično 
je to tako, da vpišejo starši otroka v šolo, 
ravnatelji jih vprašajo ali hočejo imeti 
pouk dvojezično ali enojezično. Ce ni vpi
sanih nad 30 šolarjev, potem ostanejo 
sedaj v skupnem razredu. Samo izjema so 
ti paralelni razredi - kot vi pravite. Para
lelne razrede pa imajo tudi v Ljubljani, na 
Jesenicah ali vMtinchnu, na Dunaju. To je 
treba prav videti. Sedaj imamo skupen 
pouk v skupnih razredih in tako bo tudi 
ostalo.

Ampak tudi zgodovinsko se oblike 
pouka spreminjajo. Pred 40 leti, kot mlad 
učitelj, sem imel 40 šolarjev v razredu, 
potem je postajal okvir malo boljši in 
napravili smo razrede z največ 30 šolarji. V 
zadnjih 10 ali 15 letih se je spremenilo še 
nekaj drugega. Nazaduje število rojstev. V 
tem okviru moramo pedagogi gledati, da 
dobimo dobro organizirane razrede. Zato 
statudislovenskiorganizacijivletul980 
pisali na Deželni šolski svet z željo, da bi 
bili razredi številčno v okviru med 8 in 24 
šolarji. Jaz kot strokovnjak sem si mislil, 
da to ni nič slabega, če govorimo o razre
dih, ki imajo 8 ali 15 ali 20 šolarjev. Funk
cija razreda mora biti.

Jaz pa nikoli nisem hote) tega, kar je 
hotel KUD. KHD hoče ločitev do enega 
šolarja. Tega nikoli nisem imel v mislih. 
Zato pravim: reakcija slovenskih organi
zacij je bila napačna. KHD je skočil na 
vlak in je tako delal, kot bi mi nekaj delali 
zanje, ampak mi smo delali nasprotno. Jaz 
sem delal za slovensko manjšino in ne za 
KHD.

.SV: Na vrsto vaših izjav sedaj ne 
morem odgovoriti, hi pa morda doda/ .sle
deče; Vi ste v teh treh letih praktično že v 
tretji Aomi.sip. Bili ste v prvi zvezni komisi
ji, kjer ste zastopali model skupnega pouka 
z asistenčnim učiteljem; nato ste hiti v koro
ški komisiji, tam ste podprli drug model, 
kjer je slo za ločene razrede, sedaj ste pa 
takorekoč že v tretji komisiji, kjer gre za 
retuse ali ne za retuše. Zakaj morate tako 
spreminjati Stališča, če hranite dvojezično 
solo?

Wiege)e: To ni pravilno. V pedagoški 
komisiji na Dunaju smo se pogovarjali o 
spremembah v manjšinskem šolstvu in o 
asistenčnem učitelju, ne pa o ureditvi raz
redov. Tam še nismo bili tako daleč, kot tu 
na Koroškem. Do danes nisem spremenil 
svojega mnenja. Ostal sem pri tem, kar 
sem pred tremi leti rekel.

5' V... .ampak, rezultati različnih komisij 
so različni...

Wiegele:.. .kakšni rezultati?...
.SV. .. .pa recimo rezimeji, povzetki,...
Wiegele: Rezime je tak, da ostane dvo

jezična šola po manjšinskem zakonu iz leta je sedaj zapisana ..Minderheitenfeststel- šolah paralelne razrede. Ostane jih še 37.
1959. In ta manjšinska šola bo izboljšana, lung". Po novem modelu bi jih bilo npr. 35. V
To je moje stališče. Tudi koma ne odpade Ce bomo imeli število 7, potem bomo ostalih pa bi ostali skupni razredi, 
od ureditve iz leta 1959. imeli seveda dva razreda. To pa bi bito Zc sedaj so se uveljavile tiste sile

.SV: Naj pa je potem z raznimi modeli, ki dodatno k sedanjim samo v treh ali štirih okrog N17D;a. .Se ne hojite, da ho pod tem
so hiii izdelani na podlagi ..pravice star- šolah. Ampak še to ne verjamem, pritiskom še več ločenih razredov, da se
šev", kot jo pojmujejo na Noroškem? Dodatno bi jih imeli samo še v Šmihelu, mko ljudje navadili na to, da so .Slo-
posehej, ko so sedaj na zvezni komisiji spet Globasnici in Žitari vasi. venci ali , Čuši" v teh razredih, drugi pa v
ugotovili, da starši tepravice glede jezikov- Nam gre tudi za pouk. Tudi to se drugih?
negapouka nimajo? napačno interpretira. Gre tudi za odprt Wiegele: Tega se ne bojim, ker to ni

pouk (kjer imajo besedo šolarji) ali za normalno. Živisetudiskupaj. Česeizven- 
Wiegele: To ni prava interpretacija. Na zaprt pouk (kjer ima besedo učitelj.). Jaz šolski interesenti ne mešajo v šolo, je mir v 

primeru Božji grob vam bom to razložil, sem po večini za odprt pouk, oz. za meša- njej. Jaz nimam pritožb iz Šentjakoba, ne 
Tam imamo 4 razrede, vsi so dvojezični, tu nega. iz Borovelj, ne z Bistrice, ampak pritožbe
imamo dve skupini: trije so enojezični, 13 SV; Nezadovoljstvo manjšine obstaja imam samo od tam, kjer so nemškonacio- 
jih je prijavljenih k dvojezičnem pouku. Ti tudi na drugih področjih. Naj ste napravili nalni krogi.
so v razredu in tudi po novem modelu npr. specifično za izobraževanje dvojezič- g V' & nekaj. Pred tremi leti ste poveda- 
bodo v skupnem razredu. nih učiteljev? Nje so specifični seminarji? p ^ boste hranili dvojezične učitelje, če jih

SV.... ali bodo ločeni pri pouku, jih ho ho kdo napadel. V zadnjem času pa smo
učil asistenčni učitelj? Wiegele: Tu sem si napravil načrt, in slišali več napadov na dvojezične učitelje,

Wiegele: Ne, v teh dvojezičnih šolah se lahko povem: npr. Nleine Zeitung je celo imensko napnd-
poučuje po dveh načrtih. Po normalnem (Nadzornik Wiegele je na tem mestu la...
načrtu avstrijske šole in po manjšinskem naštel vsa okrajna zasedanja učiteljev - s Wiegele: ... s tem jaz nimam nič... to ni 
načrtu dvojezične šole. V stvarnem pouku posebno navedbo referatov in referentov moje delo, jaz s tem nimam kaj opraviti, 
se poučuje sedaj: enojezične samo v nem- seminarje v okviru avstrijsko-jugoslo- SV. Vendar se v Nleine Zeitung skiicu-

vanskega kulturnega sporazuma, preda
vanja pedagoških tednov, delo delovnih 
skupin pri Pedagoškem inštitutu, anketo 
Mladega roda, delo za učne načrte, za 
pospeševanje pouka, za koordinatorje na 
nih šolah itd. Pregled je obsegal šolska leta 
1983/84. 1984/85 in 1985/86).

SV. Tu mi naštevate celo vrsto reči. ki so 
bile narejene. Zadnji teden na univerzi pa 
je bilo od dvojezičnih učiteljev slišati, da se 
direktno za „tehniko" dvojezičnega pouka 
premalo naredi. Mislite nasprotno?

Wiegele: To je prostovoljna zadeva, 
nobenega ne moremo prisiliti kako bo 
učil. To ne gre. Jaz lahko samo pokažem.
Jaz ne morem nekaj zacementirati. Eden jejo na delovno poročilo deželnega šoi- 
uči bolj odprto, moderno, drugi bolj za- skego sveta.
prto. Vsako leto gremo na drugo šolo. Wiegele:... jaz nisem Deželni šolski 
Vsako leto gremo na tri šole in pokažemo svet...
učiteljem kako se poučuje. Tehniko pouka SV. Na vsak način se tam sklicujejo na 
pokažemo, kako pa potem vsak poučuje, poročilo iz leta 79&5/S6 in čuit smo, da ste 
to je njegova reč. Pokazali smo seveda, po soavtor.
predmetih, enkrat pri telovadbi, drugo Wiegele: Soavtor sem že, ampak ne za 
leto za jezik, tretjič pri likovni vzgoji, ta del. Tam piše, daje to oddelek 5, mi pa 
Letos bo prof. Kovačič pokazal, kako se smo oddelek 7.
poje. SV. Sam poročila nepoznam, na uredni-

SV. Tudi v televiziji ste deloma hranili šivu ga še nimamo, Nleine Zeitung ga oči- 
dvojezično šolo. /nšpekfor IVeihs pa je v vidno že ima. 

škem jeziku, dvojezične pa v obeh jezikih. Beljaku v diskusiji zelenih lepriznal, dače Wiege)e: Ampak v tem poročilu ni 
Prve pol ure bo pouk za vse v nemščini, v bi šlo po pedagoških kriterijih, šolarjev ne imena šole.
drugi polovici dobijo enojezični produk- bi smeli deliti. To, kar se je zgodilo, pa je le SV. Vendarpatamtudipiše, dajeimelta 
tivno delo - to je tudi dobro delo - in uči- reagiranje na politiko določenih krogov, učitelj proces z vodilnimi politiki, tako da 
telj uči naprej v slovenščini. Tako je sedaj ^j ueste, katere mislim. potem vsak ve, daje to ravnatelj Nukovica.
in tako bo tudi ostalo. Wiegele: Ločiti, ločiti, to zame ni izraz. Wiege)e: Jaz nisem Deželni šolski svet,

Samo tu imamo pomočnika drugega Jaz nočem ločiti in tudi ne bo ločeno. Če in jaz nisem oddelek 5. 
učitelja, ta ostane v razredu in pomaga imaš v Borovljah 80 šolarjev, ne moreš SV: Verjetno pa kljub temu poznate to 
tem šolarjem. In tako bo ostalo. To bo napraviti razreda s 80 šolarji. To ne gre. zadevo. Zakaj se niste zavzeli za Nukovi-
drugi učitelj, to ni „Stutzlehrer", ne SV: Vendar imaš lahko v vsakem raz- co, oziroma človek hi vsaj pričakoval, da 
Sprachlehrer, ...Das ist der Plan, to je redu dvojezične in enojezične, tako da se hi imel možnost, da se zagovarja? 
načrt; der hat noch keinen Namen, der hat „a drugega navadijo? Wiegele: Ne vem, zakaj je to tako. Jaz
noch keinen bekommen, ime je brez Wiegele: Tega (razvrščanja šolarjev po nisem bil pri Kukoviči in s tem nisem imel 
pomena. razredih) mi ne napravimo. To so napra- kaj opraviti. Tudi starši niso bili pri meni

SV; V tem razredu ne ho sprememb, ker yj]; ravnatelji. To so delali od leta 1959 in na mojem oddelku in se pritožili, 
skupina nima 7 učencev. Pr! večjem številu naprej. Za to je pristojen ravnatelj. To je SV: V! ste nadzornik dvojezičnega pou- 
prljavljenlh In tud! neprijavljenih pa h! napravil ravnatelj Miltonig in je dejal, da ka. Naj boste v tem primeru napravili za 
seveda delih razrede? imajo zelo dober uspeh. To je rekel ravna- obrambo tega dovjezlčnega učitelja?

telj Baurecht, toje v Škocijanu rekla gospa Wiegele: To je politična reč, to so reči, 
Wiegele: V primeru,če bodo dovolili7 Mlinarjeva.Toje rekel ravnateljStoBierv kisoizvenšolske...tosejevidelov„Ohne 

učencev, morda bo limit 10 učencev. To s Železni Kapli. Vsi so rekli, da je to dobra Maulkorb"...
7 šolarji še ni fiksno. Treba je povedati, da reč. SV. Ne, ne, to je bilo v delovnem poro-
je mednarodno najboljši predlog, če je v SV. /n Iz tega boste sedaj napravil! celo- čllu Deželnega šolskega sveta, /n menda so 
razredu 7 otrok. To je najnižje število. ten sistem? tam neresnice, /n to niso Izvenšolske stvari.

SV; Če bo ostalo vsepristarem, zakajpa Wiegele: Toje izjema. Ti razredi so izje- V! ste član Deželnega šolskega sveta, kak- 
je potem potreben model koroškepedago- ma. Mi imamo 45 štirirazrednih šol, 2 tri- šno stališče boste zavzeli? 
ške komisije? razredne, 14dvorazrednihin6enorazred- Wiegete: To poročilo ni za javnost, ne

Wiegele: Nič se ne bo spremenilo. V nih šol. Nižje organizirane šole bodo vem, kako je prišlo na Kleine Zeitung. 
zakonu se bo nekaj spremenilo le tam, kjer ostale kakršne so. Od teh 45 šol imamo v 8 SV: Človek bi pričakoval, sedaj ko je v

Prvega februarja je minilo tri 
leta, odkar je Franz \Viegele postal 
okrajni šolski nadzornik za dvoje
zično šolo. Bil je oz. je član vseh 
treh komisij za obravnavo spre
memb manjšinskega šolstva. Zato 
smo ga prosili, da nam odgovori na 
nekaj aktualnih šolskih vprašanj. 
Spraševal gaje Vinko Wieser.

Franz Wiegele

javnosti, da bi tudi vi šli v javnost, da bi dali 
popravek ali pojasnilo.

Wiegele: Jaz nimam pravice govoriti o 
tem v javnosti, to se lahko stori v gremiju 
Deželnega šolskega sveta.

SV: Na koga naj se pa potem obrnem v 
tej zadevi?

Wiege)e: Na Deželni šolski svet, pred
sednik je dvorni svetnik Kircher.

SV. Sedaj dela zvezna komisija na 
Dunaju. Nakšen pomen ima ta komisl/a po 
vašem za manjšinsko šolo?

Wiegele: Da bo pouk na dvojezičnih 
šolah v smislu zakona izboljšala.

SV: Kakšni popravki so po vašem mož
ni?

Wiegele: Da napravijo križ čez pasus 
..Minderheitenfeststellung" in te reči. 
Tudi vzgojo učiteljev bodo morali v 
zakonu izboljšati.

SV. /n kako je z retušami pri modelu?
Wiegele: Zakon je nekaj drugega, 

model pa je nekaj pedagoškega, in modela 
kakršen je tu ne moreš administrirati. To 
ni reč za zakon. Das ist eine Angelegen- 
heit der inneren Schulreform, die auf 
einer anderen Ebene liegt aber AusfluB 
der Gesetzesretuschen ist!

SV. Mislite, da so spremembe možne le 
pri zakonu, ne pa pri modelu?

Wiegele: Zakon je okvir. Število šolar
jev pride v zakon in te reči. Mislim, da bo 
komisija izboljšala dvojezično šolo.

SV. Komentatorji drugih časopisov pra
vijo, da Korošci ..dunajske ureditve" ne 
bodo mogli sprejeti, in da se bo za to treba 
posluževati sredstev direktne demokracije. 
Vprašam drugače; Brej ste rekli, da je stvar 
ravnatelja, kako razdeli razrede. Ah' rav
natelj lahko svoje učitelje navdušuje za 
koroški pedagoški model. ..Pripravimo se 
nato/"?

Wiegele: Tudi ravnatelj Kukoviča pra
vi, daje njegov model najboljši. On pač to 
pravi kot politik, kot podpredsednik ZSO.

SV; Ah drži, da so bile določene grožnje 
proti učiteljem, ki niso bili pripravljeni 
izvajati šolskih poskusov za koroški peda
goški model?

Wiegele: Poskusi so prostovoljni.
Poskuse smo imeli na šolah, preskusili 
smo pri raznih predmetih, imeli smo tudi 
poskus za učno obliko, to je za socialni 
pouk in odprti pouk.

SV: Nje jih imate?
Wiegele: V Železni Kapli imamo 

socialni pouk, na Žihpoljah odprti pouk. 
Drugo teto pride še drugi poskus „Die 
Schuleinstiegsphase" zraven, v Bilčovsu 
smo imeli poskus pri športnem pouku.

SV: de bil kakšen primer, da kak učitelj 
ni bil pripravljen sodelovati.

Wiegele: Toje prostovoljno.
SV. V javnih občilih so vas v poročilih o 

dunajski komisiji imenovali kot zastopnika 
koroških Slovencev.

Wiegele: V dunajski komisiji sem kot 
član koroškega deželnega sveta.

SV; Se naprej velja, da niste vključeni v 
samostojno kulturno ali drugo delovanje 
slovenske narodne skupnosti/ V tem smislu 
potem niste zastopnik slovenske manjšine.

Wiegele: Sem zastopnik dvojezične 
šole, toje moja naloga.

SV. V primerjavi z napovedmi, da boste 
branih učitelje in dvojezično šolo, nismo 
mnenja, da bi vam to vedno uspelo. Kak
šno oceno imate vi?

Wiege)e: Meni je to uspelo. Lahko 
vprašate učitelje na glavnih šolah. Tam 
imamo najboljše stanje slovenskega pou
ka, imamo že pri 12-14 šolarjih tri skupi
ne. Zato je najbolje, da vprašate učitelje. 
Za osnovne šole pa vprašajte učitelje tam.

Mislim, da smo dosegli velik napredek v 
pedagoško smer, in veliko nas še čaka.

SV. Dva/a za pogovor.

Haider skuša zdaj igrati ,,!ibara!ca", toda:

Desnoekstremni tednik
V parlamentu obravnavajo proračun

Kemična sredstva važnejša od manjšin
ga ne moti

Še ni dolgo tega, ko je Liberalna inter
nacionala razpravljala o izključitvi FP iz 
svojih vrst. Povod za to je bila raziskava 
večih članov H o volilnem boju Jorga Hai
derja ter o večletnem poročanju medijev 
FP - predvsem koroškega FP-tednika 
..Karntner Nachrichten". Ll sicer FP še ni 
izključila, zahteva pa, da se Haider jasno 
ogradi od „desnoekstremnega pisanja 
Karntner Nachrichten".

To bi pomenilo odpovedati se načinu in 
vsebini, ki ju je prav Haider uporabljal kot 
vodilo za uspešni volilni boj na Koroš
kem in v Avstriji, kot pravo politično geslo 
za vse stare in nove naciste, za ves 
desnoekstremni in nemškonacionalni 
potencial v Avstriji. Po tem ..nacionalnem 
liku", ki ga je izpostavljal vse od innsbru- 
škega partijskega kongresa FP pa do da
našnjih dni, kar ga je tudi v mednarodni 
javnosti - ne le v H - postavilo v pravo 
desničarsko luč, si zdaj skuša odeti plašč 
..liberalnosti". Da pa je ta le navidezna, 
dokazuje s tem, da slej ko prej ni priprav
ljen odstopati od svojih nacionalnih izjav

(npr. tiste v Šentjakobu, „da bo Koroška 
šele potem svobodna, ko bo nemška"), pa 
tudi od poročanja ..Karntner Nachrich
ten" se še ni distanciral.

V zadnji številki magacina ..profil" pa je 
prejšnji deželni predsednik FP Mario Fer- 
rari-Brunnenfeld izjavil, da je bil prav 
Haider pristojen za ..Karntner Nachrich
ten", dobesedno: ..Sede) je vrata ob vrata 
z uredništvom in je ime) nalogo, da vse 
članke politično ovrednoti in izbere". Fer
rari je tudi izjavil, da bi Haider lahko vsak 
čas članke tudi zavrnil, da pa tega nikoli ni 
storil.

V tem kontekstu postaja tudi jasno, da 
se Haider nikoli ne bo ogradil od te pisari
je. ki jo je celo H označila kot „desnoeks- 
tremno". To pa tudi pomeni, daje njegov 
poskus prikazovati se liberalnega spet 
samo demagogija in zaslepljanje javnosti. 
Haider ostane pač to, za kar se je vedno 
spet izkazal: pravi predsednik za „nacio- 
nalo" stranko, ki se je svojega bolj „libe- 
ralnega" krila otresla.

V parlamentu zdaj že nekaj dni raz
pravljajo o zveznem proračunu za 
letošnje leto. Dosti pozno, saj bi 
moral biti proračun sklenjen že pred 
začetkom koledarskega leta. Toda 
zaradi predčasnih volitev novega zve
znega parlamenta se je stara vlada 
omejila na provizorični proračun, 
današnja velika koalicija pa zdaj ure
sničuje „svoje predstave" z dokon
čnim. V debati o proračunu gre za vsa 
področja. Ob podrobnejši analizi se 
da ugotoviti glavno tendenco pro
grama nove vlade: delavcem, nastav- 
ljencem, ženskam, kmetom, skratka 
večini prebivalstva naj se polagoma 
črtajo še zadnje socialne ugodnosti, 
vladna politika je usmerjena v privati
zacijo podržavljene industrije, na 
področju kmetijstva hočejo preko 
novega ovrednotenja enot (Einheit- 
swert) spraviti male kmete v še večjo 
stisko, se pravi, zvišati njihove dav
ke,... podjetnikom in tujemu (zahod
nemu) kapitalu pa ..porazdeliti" še

več javnih sredstev.
Zvezni proračun pa vsebuje seveda 

tudi postavko za takoimenovano „po- 
speševanje narodnih skupin" v Av
striji. Poslanec ZAL Karel Smolle se 
je v enem svojih diskusijskih prispev
kov posvetil prav temu področju in 
pokazal, kakšna je praksa tega urad
nega pospeševanja, ki je vse prej 
usmerjena v ..zaviranje delovanja 
manjšinskih organizacij", kakor je 
poudaril Smolle. Poudaril je, da je 
bilo leta 1984 in 1985 načrtovanih za 
..pospeševanje manjšin" 8 milijonov, 
da pa so izplačali vsega le komaj 4,767 
milijona. Poleg tega, tako je ugotovil 
Smolle, je šlo še mnogo teh denarjev 
za združenja, ki bi jih prej lahko ime
novali asimilantska (npr. za konfe
renco županov in podžupanov na 
Gradiščanskem).

Za leto 1987 predvideva zvezni 
proračun za ..pospeševanje manjšin" 
sploh samo še 4,8 milijona. To vsoto 
je Smolle osvetlil: „Za zunanje

ministrstvo so načrtovani samo stroš
ki za reprezentanco v višini 4,68 mili
jona, za personalne stroške v žival
skem vrtu Schonbrunn načrtujete 21 
milijonov, v zveznih ministrstvih pa 
nameravajo izdati samo za pisala in 
druge pisarniške potrebščine 33,3 
milijona, za kemična sredstva pa 7,7 
milijona".

Skratka: praksa ..pospeševanja
manjšin" ne ustreza določilom 
državne pogodbe. Smolle pa se je 
ukvarjal tudi z dejstvom, da prencka- 
terokrat slišimo ..argument", da pač 
ta ali ona manjšina ni šla v sosvet in da 
menda zaradi tega niso mogli izpla
čati podpor za ..pospeševanje delova
nja". Ugotovil je, da se tudi tistim, ki 
so nominirali člane za sosvet, to ni 
izplačalo, po drugi strani pa je opozo
ril tudi na to, da je skepsa koroških 
Slovencev do sosveta razumljiva, ko 
pa niti ene točke iz Operativnega 
koledarja niso rešili v prid slovenski 
manjšini na Koroškem.



27. marec 1987 YESTN!K Štev. 13(2320) 3

Premiera Shakespearove komedije „Mnogo hrupa za nič"

Otvoritev
Globaškega kulturnega tedna
V nabito potni farni dvorani je prejšnjo nedetjo popoldan pozdravit domači duhovnik 

in režiser igre Peter Sticker števiine gtedatee, ki so se udetežiti tega vaškega dogodka. 
Razvesetjivo je bito, da so običajna častna mesta v prvih vrstah zasedti števitni otroci, ki 
so z zanimanjem in vesetjem občudovati tepe pravtjične kostume ptemičev, ki so jih 
obtekti mtadi kmetje in detavci z žutjavimi rokami.

Ker je minito 400 tet od Trubarjeve 
smrti, so izbrati v Gtobasnici Shakes- 
perovo komedijo - skorajda Trubarjevega 
sodobnika -, da bi občinstvo popetjati v 
tedanje čase. Shakespearove komedije so 
igrati potujoči komedijanti, ki so zabavati 
tjudi, pa tudi izrekti kako pikro na račun 
čtovekovih stabosti. Že nastov „Mnogo 
hrupa za nič" kaže na tendenco komedije, 
ki pa je v igri premato prišta do izraza. Lju
bezensko sptetkarjenje bi bito tahko neko- 
tiko botj zafrktjivo. Režiser in igratci so se 
totiti jezikovno zahtevnega besedita, ki ga 
je v stovenščino prevedel Oton Župančič. 
Besedito so dobro obvtadati, koncentra
cija nanj pa je bita še opazna. Igratsko pre- 
pričtjiva sta bita predvsem Beatrice (An- 
getika Smrečnik) in Benedikt (Štefan 
Boschitz), ki sta bita za vtogi dobro 
izbrana in sta izzvata največ smeha.

Zgodba kroži okrog večne teme - tju- 
bezni. Ctaudio (Marko Hudt) tjubi Hero 
(Sonja Sadjak) in jo hoče poročiti. Pa tudi 
Don Juan (Janez Fera) obožuje Hero, 
zato pred poročnim dnevom sptetkari in 
nevesto obdotžuje nezvestobe. Hero 
omedti. Pater Frančišek (Franc Ambrož)

veruje v Herino nedotžnost in predtaga, da 
naj razgtasijo Herino smrt, saj se obsojanje 
po smrti kaj hitro spreminja v pomitova- 
nje. Njegov načrt uspe, Herina nedotžnost 
pride na dan.

Poteg te ljubezenske zgodbe se razvija 
še druga - Beatrice, pametna, jezikava, 
tepa in samozavestna ženska se brani lju
bezni ..prepričanega samca" Benedikta, ki 
zatrjuje, da je ni ženske na svetu, ki tahko 
zadosti njegovim žetjam. Hoče namreč 
ženo, ki je tepa, krepostna in pametna. 
Vse te vrtine dovotj prepričljivo združuje 
Beatrice. Z Don Pedrovo (Kristijan 
Koren), Ctaudijevo, Leonatovo (Mirko 
Smrečnik), Herino in Uršutino (Marija 
Sadjak) pomočjo pa te uspe, združiti Bea
trice in Benedikta. Tako je komediji zago- 
tovtjen happy-end.

Poteg že omenjenih igratcev so sodeto- 
vati še: Hubert Božič (Antonio), Leopotd 
Smrečnik in Gvido Sadjak (stražarja), 
Bernard Sadovnik (Borachio), Stanko 
Schest (Konrad), Vida Smrečnik (Marga
reta), Sabina Greiner (sufterka) in Saša 
Kump (scena).

V. O.

,,Slovenska samobitnost in pisatelj" 
Knjiga, ki jo je treba prebrati

Pri Zatožništvu tržaškega tiska je konec tanskega teta izšta žeto zanimiva knjiga: deto 
znanega pesnika (in potitika) Cirita Ztobca „Stovenska samobitnost in pisatetj". Knjigo 
so menda skoraj že razprodati kmatu pa jo bodo natisniti tudi v hrvaškem prevodu. Že 
to govori o tem, da gre za neobičajno deto, saj se ne dogaja pogosto, da bi stovenski tekst 
tako kmatu prevajati v srbohrvaščino.

O čem v „Stovenski samobitnosti" govori Čiri) Ztobec? - Ker je težko v nekaj besedah 
natančno opredetiti njeno vsebino, naj zapišem te pribtižno: Ztobec govori v njej o 
današnjem potožaju stovenskega naroda v Jugostaviji seveda z vidika dogodkov, ki so 
pretresati zadnja teta ne te stovensko, temveč v precejšnji meri tudi vso jugostovansko 
javnost pa še njega samega, saj je bit večkrat njihov neposredni „akter".

Ztobec se v knjigi ioteva, se zdi, predvsem treh tematskih področij: najprej opisuje 
svoje skušnje pri posredovanju stovenske hterature v itahjanski prostor, nato razčte- 
njuje tako imenovano ..jedrsko vojno" (probtem ..skupnih jeder" - namen zvezne jugo- 
stovanske administracije, da bi v ..skupnih jedrih" za osnovne šote na račun pouka sto- 
venščine oziroma stovenske hterature v Stoveniji poučevati predvsem srbohrvaško tite- 
raturo), nazadnje pa očrtava spopade in antagonizme v jugostovanskih pisatetjskih kro
gih in razpravtja o pisateljevi svobodi, osvobodilni vtogi literature itd. Ztobec se pri 
vsem tem odtočno upira unitarističnim pritiskom in zagovarja pravico do samobitnosti 
stovenskega naroda in njegove svobode pri koncipiranju in razvoju prihodnosti. Poeno- 
stavtjeno rečeno, avtor pri tem prepteta dva „žanra" - esejističnega in „tažjega", pove- 
zovatnega, v njih osvetljuje konkretne situacije in tjudi, s katerimi se je soočat ati z njimi 
polemizirat. Pri tem očitno ni vetiko ..skrivat": povedat je mnogo misti, ki so mu jih ob 
taki ali drugačni pritožnosti izrekali sogovorniki, npr. tudi novinarji, in so bite do Slo
vencev skrajno negativne.

Ko čtovek prebere to knjigo, dobi dokaj žatosten vpogted v situacijo: v njej mnogi 
Jugostovani Stovencev nočejo razumeti, jih upoštevati kot enakopraven narod. Pomem
bno Ztobčevo dejanje je, da je na te „mtine" opozorit, pa tudi, da je odkrito zastavit 
besedo v prid Stovencem. In to ne iz kakšnih „motnih" raztogov, temveč zaradi svobo
de, ki pritiče tako posamezniku kot narodu. Tu je verjetno tudi raztog, da so to knjigo 
prevedb v hrvaški jezik, saj pravzaprav ne odpira samo nasprotnih vprašanj, čeprav se 
jim na dotočen način v prvi vrsti posveča.

Jože Horvat

Zaključni koncert jubilejnega pevskega srečanja 
„Od Pliberka do Traberka"

Z mogočnim koncertom v športni 
dvorani na Ravnah na Koroškem so 
preteklo soboto zaključili jubilejno - 
20. pevsko srečanje „Od Pliberka do 
Traberka", na katerem sodelujejo 
pevski zbori z obeh strani Koroške. 
Revija, na kateri sodeluje na stotine 
pevk in pevcev, je brez dvoma ena 
najpomembnejših kulturnih akcij, ki 
po svoje krepi pevsko kulturo in s tem 
kulturno rast. Tu in onstran meje.

Srečanje pa ne uživa velike odmev
nosti le v regiji, v kateri se odvija, 
ampak tudi v širšem slovenskem kul
turnem prostoru. Slavnostni govor
nik podpredsednik RK SZDL Slove
nije, Ciril Zlobec, kakor tudi pred
stavnika obeh osrednjih koroških 
kulturnih organizacij dr. Janko Zer- 
zer in dr. Janko Malle so naglasili 
pomembnost revije, ki doprinaša k 
pravilnosti pojmovanja in vzajemno
sti skupnega slovenskega kulturnega 
prostora, pri čemer razlike družbenih 
sistemov, v katerih pripadniki sloven
skega naroda živimo, ne igrajo 
bistvene vloge, kar je nenazadnje tudi 
odraz politike dobrega sosedstva.

Koncert na Ravnah je bil po pevski 
plati svojstven kulturni dogodek, ne 
le po množičnosti pevk in pevcev, oz. 
pevskih zborov, marveč tudi po kako
vosti. Spored je zajemal slovenske 
narodne in umetne pesmi ter pesmi 
drugih narodov. Zbori so nastopali 
posamič, zaključek pa je tvoril zdru
ženi zbor nastopajočih pevk in pev
cev pod vodstvom Toneta Ivartnika. 
Čeprav je srečanje vsebinsko pove
zano s Prežihovimi dnevi in je prišla v 
pesmih do izraza tudi naša preteklost 
in ljubezen do našega naroda, smo na 
sobotnem koncertu vendarle pogre
šali obdobje NOB, ki je tudi na 
področju glasbe izpričalo kulturnost 
našega naroda in odločnost za obsta
nek na svoji zemlji, za mirno sožitje z 
narodi sosedi.

Sodelujoče zbore, kakor številno 
občinstvo je pozdravil predsednik 
ravenske občine (ki je bila tudi 
pokrovitelj) Maks Večko. Med obi
skovalci so bili tudi predstavniki poli
tičnih in kulturnih organizacij s Ko
roške, prišel pa je tudi skladatelj 
Radovan Gobec, ki je organizator
jem srečanja podelil Gallusovo odlič
je. Spominske diplome so ob tej prilož
nosti podelili zborovodjem sodelujo
čih zborov letošnjega srečanja „Od 
Pliberka do Traberka".

Popravek

V našem poročilu o koncertu „Od 
Pliberka do Traberka" v Vogrčah 14. 
t. m. nismo navedli, daje na koncertu 
sodelovala tudi godba na pihala iz 
Šmihela, ki jo vodi Janez Košutnik, 
kar je seveda doprineslo k uspehu pri
reditve.

Vodji, godbenikom in bralcem se 
za napako opravičujemo in prosimo 
za razumevanje. ^

Uredništvo

Pevski zbor Fotti Hartman je na srečanju sodetova) od vsega začetka. Zdaj zbor vodi 
Božo Hartman

Pomtajen in s kvatitetnim petjem je pod vodstvom Toneta tvartnika nastopit MePZ 
Podjuna iz Ptiberka

Pevski zbor Vres s Prevatj, ki ga vodi Jože Kert, je tudi 20. sodetovat na srečanju, in je 
v teku teh dveh desettetij postat eden izmed najboljših stovenskih interpretov zborovske 
gtasbe

Portoroška nagrada za novelo

HlebRudi Šeligo:
Vzdržal je pekel onstran Evrope, 

onstran Urala, kjer je pravičnost žrla 
ubogo telo in v prah drobila dušo, kot 
to po skrivnem izročilu zmeraj enako 
delajo obredni klavci, zeloti, sveče
niki Edine resnice, Edine vere, ki jo 
je treba iz visokih stolpov onstran
stva, iz blažene nadčutnosti, iz vrhov
nega empirija, kjer je njen dom, kjer 
se blaženo pase po svetlo zelenih soč
nih travicah, spustiti dol v sveta 
zemeljska tla in jo zasaditi v duše in 
duha sicer lahkovernih ljudstev, da se 
more šele tako potrditi kot odrešujo
ča, ko se na poti njenega zemeljskega 
ukoreninjenja - koder koli že hodi - 
grmadijo milijoni iznakaženih člove
ških trupel in se smrtno zapirajo vase, 
v sivo liso niča, po čudežu preživele 
duše. Vzdržal je ta pekel človeške 
sedanjosti nemara tako, da je vseh 
devet let zmeraj bolj, z vsakim novim 
dnem odločneje zrl na svoje gnijoče in 
izčrpano telo iz zmeraj večje razdalje, 
in svojo pomendrano dušo odrival v 
čas preteklosti. Iz razdalje, iz razlike 
so rasle moči preživetja, kot raste 
repinec na grobu bivšega trupla... A 
kdo je potem preživel? Ta, ki je iz raz
dalje - vendar nikoli zviška - gledal 
svoje sestradano, od garanja izsuše

no, od pelagre in garij izmučeno telo, 
ali to gledano telo samo? Kdo je zdaj 
tu v zavetju še ene zmagovite revolu
cije? Kdo je residuum, če nista oba 
zdaj in tu pričujoča... če je bil človek 
nenehno pehan tja daleč nazaj v pre
teklost?

Prav tako potopljen v odsotnost 
slehernega vprašanja o početju člove
škega časa s človekom, ki si ta čas 
izmišljuje, potopljen celo v ukinitev 
samoobrambnega vedenja, da je 
sedanjost zmeraj samo čakalnica, ki 
vodi potem v nekakšne operativne in 
začasne cilje življenja, je sebe videl s 
skoraj nevarno ravnodušnostjo, ko so 
ga nekega pomladnega meseca Tam 
vrgli v živinski vagon, ki je imel celo 
otep slame na lesenem dnu in ventila
cijsko lino zgoraj v kotu. Vagon je 
drdral po širokotirnih tračnicah zate
glo in skoraj brez postankov, da bi se 
mogel privleči iz enakomernih koles 
in bleščečih premic proge v posušene 
štrene duše kakšne človeške sanje, 
posebno še, ker je bila selitev 
nenehno obdana s prostranimi ravni
nami, širjavami polj in travnikov, ki 
zmeraj nosijo v nosnice vonj po svo
bodi, pa se vseeno ni porodilo niti 
vprašanje, kam ga vodijo ropot in

vagon in vlak. Vse troje, vprašanje, 
on in tisti gledani, je bilo živalsko 
vrženo na otep, iz katerega ni nika
mor vodila nobena pot, niti v čas niti 
v prostor, in se ni vžigala nobena 
iskra hrepenenja po združitvi.

Še celo na meji - kolikor mu je bilo 
dano vedeti, da je zdaj in tu nekakšna 
slepa državna meja-, ko so ga poteg
nili ven iz varujoče kletke, se mu kri 
ni pognala v nikakršen val vprašanja. 
Zvlekli so ga v nekakšno pralnico, 
modrikasto sivo in vlažno, ki je 
smrdela po scalini in lizolu, čeprav 
naprav stranišča ni bilo nikjer videti, 
nobena voda ni šumela. Taboriščne 
cape so tam potegnili z njega, jih z 
nogo odsunili v lužasti kot, da mu je 
mogla potem orokavičena roka, ki ga 
je poprej preiskala po temnih upogi
bih telesa - pa po neverjetnem 
naključju ali čudežu ni odkrila britvi
ce, zavite v celofan in prilepljene glo
boko noter v podpazduho - natakniti 
civilne, naftalinaste hlače, sivo sraj
co, sivi suknjič in zelo predvojno kari
rasto kapo. Tudi v tej novi opravi ni 
priplavalo v luč zavesti nič takšnega, 
kar bi vsaj v temi še nespočetih besed 
moglo spregovoriti kaj o namenih pri
čujočih služabnikov časa, ki so ga 
oblačili. Ali o njihovem tujem jeziku, 
ki med sabo vendarle niso mogli kar 
molčati. Slišal je te raskave glasove v 
topi in gluhi razdalji, kot je še vedno

Pisatetj ob meji

Mednarodno srečanje pisate
ljev ob meji, ki ga je februarja

letos že drugič organizirala 
Obalna skupnost Italijanov v 
Kopru, je, kot smo poročali, bilo 
zelo odmevno. Srečahja so se ude
ležili tudi pisatelji s Koroške in 
drugih predelov Avstrije. Poleg 
aktualnih tem in problemov, ki so 
jih udeleženci obravnavali, je 
posebna Žiri izbrala tudi dobitnika 
nagrade Portorož, ki sojo podelili 
za esej in novelo.

Nagrado za novelo „Hleb" je 
prejel slovenski pisatelj Rudi Šeli
go-

Uredništvo

videl sebe Tam v zamrznjenih jarkih 
ali na pravkar minulem in mogoče še 
malo toplem otepu slame na dnu 
vagona.

V roke so mu vložili papirje, sivo 
zeleno knjižico, rožnati listek, pre
pognjeno veliko polo z množico 
žigov, in potem vse skupaj porinili v 
navaden vagon z lesenimi dolgimi 
klopmi. Takoj za vrati je obsedel 
čudno vzravnan z napol razprtimi usti 
dihanja in olesenelimi dlanmi pred 
sabo, da sta potem sprevodnik in 
policaj sama potegnila listine iz krče
vite mape prstov in jih potem tudi 
porinila nazaj noter kot v režo pošt
nega nabiralnika. Ko je policaj izre
kel tri besede črno modremu spre

vodniku, se ni zganil, zatrepetala ni 
nobena mišica obraza, nobena 
vezalka vida, čeprav je oni rekel, kar 
je rekel, v jeziku, ki mu je bil še pred 
devetimi leti kot domač.

Potem ga je po dolgih urah vožnje, 
ki so se razlivale ne v krožnico člove
škega časa. ne v sosledje trenutkov, 
temveč v vidno ravnino še zelenih žit
nih polj, blata in na progo pravo
kotno postavljenih nizkih hiš, na 
železniški postaji glavnega mesta 
prevzel velikan v oklepu usnjenega 
plašča in ga brezbesedno, skoraj 
barez gibov, samo z namigom ukriv
ljenega kazalca odpeljal v bližnjo 
hotelsko sobo.

(sc



Datum Kraj PRIREDITVE Prireditelj

Od petka Mladinski KDO SEM - ŽENSKA? ARGE-Region Kultur
27.3. do Krščanska kulturna
nedelje Celovec skupnosti; ženska med kulturami - Ženska med zveza, Slovenska
29.3. oblastjo in nemočjo prosvetna zveza

Katoliški odbor in
Zvezasiov.žena

V petek, 18.00, spoznavalni večer; sobota 9.00: ..Lik matere - mit matere ", predava Alenka Puhar;
nato: delovni krožki (Ženska v politiki in kulturi; ženska v cerkvi; vzgoja - ženske kot posredovalke
narodne istovetnosti; ženska v uporu - nekoč in danes); 17.00 plenum; v nedeljo dopoldne: Načrti
za bodoče delo

Petek kino Janah POLET JE V ŠKOLJK!, mladinski film Slovenska prosvetna
27.3. Šentjakob zveza
15.00

Petek farni dom JEČA ALKOHOLIZMA IN POT IZ NJE Katoliška mladina
27.3. v Selah dr. Jože Ramovš KPD Planina,
19.00 Katoiiška prosveta

Petek Gostiln. KVSE, ČLOVEKOVE PRAVICE IN AVSTRIJA Dunajski
27.3. Weidinger dr. Georg Bukovnik, podpredsednik krožek
19.00 Dunaj mednarodne lige za človekove pravice v Parizu

Petek Kuttumid.m IZBOR POPEVK- slovenska uspešnica meseca Slovensko prosvetno
27.3. naRadišah Navzoči: igralci SAK in trener Alojz Jagodič društvo ..Radiše",
18.30 žreb vstopnic za pokaino tekmo S AK - LASK ORF-Slov. oddelek

Petek Slomškov dom DVOJEZIČNA VZGOJA V DRUŽINI INVRTCUvodstvo otroškega
27.3. Celovec dr.KurtEgger vrtca „Naš otrok"
20.00 in Katoliška prosveta

Sobot. kino Janah ČAS BREZ PRAVLJIC Slovenska prosvetna
28.3. Šentjakob Slovenski film zveza
20.00

Nedelja Kutturna LUTKOVNA IGRA RAČKA in Kulturno društvo
29.3. taborna ODPRTJE RAZSTAVE OTROŠKIH RISB Pri Joklnu
16.00 Pri Joklnu gostuje lutkovno gledališče Bežigrad

Celovec

Nedelj. Ljudska šota VIGREDNI KONCERT Stovensko prosvetno
29.3. Kotmara vas otroški, mladinski in mešani zbor. društvo Gorjanci
14.30 vodi Joško Pack

Nedetj. farnadvoran. REDNI OBČNI ZBOR PODPORNEGA
29.3. v Selah DRUŠTVA PROTI POŽAROM V SELAH
po 2. maši

Nedelja priFoltu POJOČA SKRINJICA (Nakamura Sinkici)
29.3. v Slovenjem
9.00 Ptajbekru

Nedetj. farnadvoran. POJOČA SKRINJICA (Nakamura Sinkici)
29.3. Škocijan
14.30

Nedelja farnadvoran. URA PRAVLJIC ZA OTROKE KPD Planina
29.3. v Selah
11.00

Torek Mod.st.vdom POJOČA SKRINJICA (Nakamura Sinkici) K.r.škad.jaškazveza
31.3. Celovec igralci „KPD" Planina v Selah in Modestov dom
19.30

Ponedetjek v prostorih Madinski festival Organizacijski
30.3. do Slovenske KONTAKTNA LEČA komite „ Kontaktna
petka gimnazije (glejtudi poročilo na str.5) leča"
3.4.

Sreda farnadvoran. MOŽNOSTI PRIDELOVANJA SONČNIC Katoliškoprosvetno
1.4. v Šmihelu prod. dr. Tone Tanjšek, Ljubljana društvo v Šmihelu
20.00

Četrtek Alternativni LJUBEZEN NA ODORU Slovenska prosvetna
2.4. MM po noveli Prežihovega Voranca zveza
20.40 Celovec

Ned.t,. priFoltu GUGALNIK Sl.venks.pr.sv.tno
5.4. v Slovenjem igralci SPD Radiše društvo Vrtača
10.30 Plajberku

Nedetj. pri Cingelcu GUGALNIK Stovensko prosvetno
5.4. na Trati igralci SPD Radiše društvo Borovlje
14.30

N.d.tj. farna dvorana DEBELA REPA (Lipuš Titelbach) Kat.trško prosvetno
5.4. v Selah lutkovna skupina iz Horjula diuštvo Planina
11.00

Ned.t,. v Šentjakobu FINALE NAMIZNOTENIŠKEGA TURNIRJA Katohška mladina
5.4.
13.00

Četrtek Mladinski REDNI OBČNI ZBOR Slovensko planinsko
9.4. dom kulturni spored oblikujeta brata Zupan društvo Celovec
19.30 Celovec iz Tržiča

Sob.,a kulturni dom NENAVADEN DOGODEK (Carlo Goldoni) Slov.nsk.prosvetn.
11.4. na Brnci Režija: Slavica Kropiunik; scena: Janez Debevc; društvo Dobrač
19 30 nastopajo domači igralci na Brnci

15. Globaški kulturni teden

ob 20.00
Juenav

PREDAVANJE Z DISKUSIJO: ..TRENNUNG ODER
GEMEINSAMER UNTERRICHT?" Ločen ali skupen pouk?"

ob 14.30
Šoštar

MLADINSKI FILM: ..SREČA NA VRVICI'

ob 20.00

FILM: ..HERETIK IN OTVORITEV RAZSTAVE 
..PRIMOŽ TRUBAR IN NJEGOV ČAS"

ob 20.00
Štekl

PREDAVANJE Z DISKUSIJO: „DER WANDEL DER MEDIZIN
ALS SPIEGELBILD DER GESELLSCHAFT - 
RAZVOJ MEDICINE V ZRCALU DRUŽBE,"

2. april
ob 19.30

mJnm'
PREDAVANJE Z DISKUSIJO: ..DER WALD UNSERE 
OBERLEBEHSM&GLICHKEIT - GOZD JE NAŠA MOŽNOST.
DA PREŽIVIMO", predava dipi. inž. Volker Helldorff iz Vovber

4aprii
ob 14.30

vGt^nrcr

obT4.30

gostilna
Šoštar

SREČANJE MOŠKIH PEVSKIH ZBOROV IZ PODJUNE -
Nastopajo: MoPZ ..FoltejHartman". Pliberk; MoPZSPD ..Trta ", Žitara 
vas; MoPZ ..VinkoPoljanec", Škocijan; MoPZ ,.F. L. Lesičjak", Šteben;

RAZSTAVE
do 12.4. Mestno gledališče AKVARELI IN GVAŠI ZORKE L. WEISS

do 29.3.
Tinje

KITAJSKO SLIKARSTVO
Dela umetnice LEONG LAI HA

30.3.
19.30

ODPRTJE RAZSTAVE DEL
WALTERJA KROBATHA Slike - grafike pmsvf^Tim.

Brata Filipič prejeta H. nagrado
na XVL repubiiškem tekmovanju učencev in študentov giasbe Siovenije

Na XVL republiškem tekmovanju učencev in študentov giasbe Siovenije, 
ki je biio od 11. do !5. 3. v Titovem Veienju, sta fiavtista brata Kristijan in 
Hanzi Fiiipič iz Veiinje vasi pri Biičovsu v L kategoriji komornih skupin (iz 
razreda podpisanega) prejeta M. nagrado. V i. kategoriji je sicer tekmovaio 
43 komornih skupin raziičnega sestava, vendar smo 5 skupin v sestavu duo aii 
trio ilavt iz Siovenije, Koroške in Trsta. Od teh je samo ena skupina (iz Škofje 
Loke) prejeta 1. nagrado, poieg Fiiipičev sta pa še dve skupini prejeti H. 
nagrado in duo fiavt iz Trsta HL nagrado. Za Kristijana je to že četrta nagrada 
na repubiiških tekmovanjih v Sioveniji, za Hanzija pa druga.

Sicer so ietos tekmovati učenci in 
študenti giasbe iz 25-tih giasbenih šoi 
Siovenije in akademije za giasbo ter iz 
giasbene matice Trst in giasbene šoie 
na Koroškem v nasiednjih discipii- 
nah: kiavir (56 tekmovaicev), harfa 
(4 tekmovaici), trobiia (57 tekmovai
cev), komorni ansambii (43 skupin) 
in orkestri (8). Skupno je tekmovaio 
skoraj 500 učencev in študentov. 
Zaradi varčevanja so 8 orkestrov (4 
harmonikarski, 2 simfonična in 2 
godaina) in harfe tekmovati doma, 
zato je strokovna komisija potovaia iz 
kraja v kraj in sicer poieg Titovega 
Veienja še v Ceije, Ljubijano, Dom
žale, Kranj in v Boijunec pri Trstu, 
kjer se je z nastopom harmonikar
skega ansambia „Synthesis 4" iz gias
bene matice Trst, v nedeljo 15. marca 
tekmovanje tudi zakijučiio.

Prve nagrade (preko 90 točk) je 
prejeio kar 28 posameznikov, 23 
komornih skupin in 6 orkestrov. Vsi 
ti se bodo udeiežiii zveznega tekmo

vanja ki bo apriia v Dubrovniku aii v 
Zagrebu. Obiiica prvih nagrad (če
prav tudi tistih, ki so dobiti samo 
pohvaie aii pa spioh nič - izpod 60 
točk - ni biio maio) je dokaz, da je 
giasbeno šoistvo v Sioveniji (ziasti v 
komornih skupinah in orkestrih) na 
izredno visokem nivoju in je ziasti v 
skupinski igri vodiino v Jugosiaviji. 
To. tudi dokazujejo kar tri absoiutno 
najvišje možne ocene -100 točk, ki so 
jih prejeti harfistka Mojca Ziobko iz 
Ljubljane in trobilni kvintet ter 
godaini orkester iz Centra z giasbeno 
vzgojo Koper. Poieg tega so še trije 
posamezniki prejeii preko 99 točk.

Tekmovanje so prirediti Zveza 
društev giasbenih pedagogov Siove
nije, Skupnost giasbenih šoi Siovenije 
in Giasbena miadina Siovenije, 
odiično pa gaje organizirata giasbena 
šoia „Frana Koruna - Kožeijskega" iz 
Titovega Veienja pod vodstvom rav
natelja prof. Ivana Marina v novi 
giasbeni šoii, ki je eden najiepših gias-

benovzgojnih centrov v Sioveniji.
Ponovni uspeh bratov Fiiipič naj bo 

spodbuda vsem 316-tim učencem 
giasbene šoie na Koroškem, da bodo 
še boij vaditi in da bodo poieg tega da 
s svojimi številnimi nastopi po vseh 
20-tih krajih Koroške, kjer deiuje 
giasbena šoia (ki s tem tudi upravi
čuje svoj obstoj), tudi sami v prihod
njih letih preizkusiti svoje znanje na 
različnih tekmovanjih tako v Siove
niji kot tudi na Koroškem.

prof. Lovro Sodja

Ptajberžanke na p!ava!nem tečaju

Marsikdo še ne zna piavati in se boji jezer, morja aii rek. Piajberžanom - 
boije rečeno Piajberžankam - se vode od sedaj naprej ni treba več bati. Zimski 
čas so izkoristite, da so se naučite piavati. Skoraj tedensko so se januarja in 
februarja s šoferjem vozite iz Siovenjega Piajberka v Ceiovec, da so se v cetov- 
škem mestnem kopališču udeieževaie piavainega tečaja. Z učiteljem in ravna
teljem Kristijanom Zeichnom mi. so sc zmenite, da ne bo učii samo njihovih 
otrok, temveč, da si bo v prostem času vzei čas tudi zanje.

Sedaj so iahko zadovoijne z učiteijem in same s seboj - vse so se naučite pia
vati in dokazaie, da za učenje novih stvari nikoii ni prepozno (Najstarejša med 
njimi je biia že nad 50 iet). Ta prostovoijni tečaj pa je prav tako pokazat, kako 
uspešno je iahko izvenšoisko izobraževanje. Vsem udeieženkam in udeiežen- 
cem čestitamo!

Zveza koroških partizanov 
vabi na

potovanje po Baikanu
med4. 5.in 13.5. 1987

Proga: Ceiovec - Zagreb - 
Beograd - Peč - Ohrid - Aiba- 
nija (Tirana , Durres, Skhodra) 
- Titograd - Cetinje - Dubrov
nik - Mostar - Jajce - Piitvička 
jezera - Kariovac - Ljubljana - 
Ceiovec.

Podrobnejši spored potova
nja giej Siovenski vestnik, štev. 
10/87, str. 5.

Cena: 7000 šii.
Zaradi nabave albanske vize

se prijavite najpozneje do 
konca marca.

Vsak potrebuje veijaven 
potni iist in tri siike.

Pismeno se javite na nasiov: 
Zveza koroških partizanov. 
Tarviser StraBe 16, 9020 Ceio- 
vec/Kiagenfurt, teiefonsko pa 
našteviikah() 42 22/51 37 52 
(dopoidne) aii 0 42 22/59 37 74 
(popoidne). Prijave sprejema 
tudi tov. Logar pri potovainem 
uradu CARTRANS,

tel. 0 42 22/56 64 9.

Poietni čas 
v Evropi

Premaknite ure 
za 1 uro naprej

Od nedelje, 29. marca velja 
v Evropi poletni čas. Ure je 
treba premakniti za 60 minut 
naprej. Poletni čas bo trajal do 
27. septembra (le v Veliki Brita
niji in na Irskem do 25. okto
bra).

MENJAVA DENARJA

Stanje v sredo 25. marca 1987
Za 100 dinarjev dobite 
Za 100 dinarjev plačate 
Za 100 !ir dobite 
Za 100 iir plačate 
Za 100 mark dobite 
Za 100 mark plačate

1.55 šil. 
2.00 šil. 
0.965 šil. 
1.025 šil. 

693.90 šil. 
710.20 šil.

Na Jesenicah zgraditi 
novo etektrojektarno

V žetezarni na Jesenicah s« zgraditi 
novo etektrojektarno, ki pomeni 
vetiko pridobitev tako za jeseniško 
podjetje kot tudi za stovensko in 
jugostovansko kovinsko-predeto- 
vatno industrijo. V novi etektroje- 
ktarni bodo namreč pridobivati kako
vostnejše jekto kot dosiej. Takega 
dostej v Jugosiaviji ni še nihče izdeto- 
vat, zato so ga morati za potrebe 
kovinskopredelovalne industrije 
uvažati.

Z novo eiektrojcklarno, ki bo pomenila 
konec ekonomsko in ekološko zastareli 
proizvodji, se bo precej spremenil delovni 
postopek v železarni. V prihodnje namreč 
ne bodo več sami pridobivali surovega 
železa v plavžih, zato bodo oba ugasnili. 
Ukinili bodo tudi obratovanje vseh petih 
peči, imenovanih martinovkc. Jeklo bodo 
po novem postopku pridobivali iz starega 
železa in drugih jeklenih odpadkov, zato 
ne bodo več potrebovali rude, koksa, 
apnenca in mazuta, kar so morali prej 
dovažati v železarno. S tem se bo precej 
zmanjšal transport, in sicer kar za 30 želez
niških vagonov na dan.

Kot planirajo, bodo v novi elektroje- 
klarni na leto pridobili okoli 210.000 ton 
jekla, okoli 200.000 ton pa v stari elcktro- 
jeklarni. S tem bodo skupno proizvodnjo 
nekoliko zmanjšali, saj so prej naredili 
447.000 ton jekla na leto. Z novim postop
kom bodo za več kot polovico zmanjšali 
porabo energije na enoto proizvoda. Z 
ukinitvijo plavžev in martinovk bodo 
potrebovali okoli 300 delavcev manj kot 
prej Razporedili jih bodo v novo elektro- 
jeklarno in po drugih obratih železarne.

Zamenjava starega načina pridobivanja 
jekla z novim bo tudi veliko pripomogla k 
čistejšemu okolju. Prav zaradi železarne so 
bile namreč Jesenice doslej skoraj vedno 
zadimljene in prekrite z umazanim rdečim 
prahom, ki je mestu dajal grd videz. Stro
kovnjaki pravijo, da bo zrak na Jesenicah 
in okolici odslej precej čistejši. L. S.

2.-5.APFHLA
SEMENJ ZA KONZUMNO BLAGO 
H0BBY, DOPUST. POTOVANJA, 
OBLIKOVANJE AKTIVNIH POČITNIC, 
TEKMOVANJA, INTERNACIONALNA 
UDELEŽ8A TER POČITNICE IN MODE

MESSESIADt

KLAGFNFURI
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Kontaktna !eča - mtadinski kutturni festiva! 87
V času od 30. marca do 3. aprila 

1987 bo v prostorih (avli) Zvezne 
gimnazije za Slovence v Celovcu spet 
potekal mladinski kulturni festival 
Kontakt-Linse - Kontaktna leča 87.

lovanje mladih na prvem mestu, bodo 
na festivalu vendarle nastopili tudi 
Peter Turrini, Aleš Debeljak in 
Alfred Kolleritsch. Kot zapisano, se 
bo festival pričel prihodnji ponede
ljek ob 16. uri. Po otovoritvi bo na 
sporedu nastop Petra Turrinija (ob 
18. uri), za njim pa bo (ob 20.30 uri) 
večer pesmi, ki ga bo oblikoval Man
fred Porsch. V torek bo (ob 15.30 uri)
Burgis Paier prikazovala izdelovanje 
lukt, potem pa bo na sporedu ples, 
pontomima, jazz in še kaj. Tuje treba 
omeniti Justusa Neumanna (ob 20. 
uri) in nastop jazz formacije Three- 
style. Sreda bo namenjena kabaretu 
in dugim nastopom: Veritas folkband 
(ob 16.00 uri), uro kasneje Adam 
podaja Evi bombo, potem bo (ob 
17.30 uri) na sporedu koncertni 
nastop, medtem ko bo (ob 18.30 uri)

Miha Sadoišek preje! Janežičevo priznanje
Na rednem občnem zboru Kmeč- 

kogospodarske zadruge v Železni 
Kapli (21. 3. 1987), je dosedanji 
odbor podal obračun o svojem delu v 
minuli poslovni dobi. Iz poročil je 
bilo razvidno, da je zadruga obrato
vala uspešno, zato je odbor prejel raz- 
rešnico, delegati pa so vodstvo 
ponovno zaupali Vladimirju Prusni
ku, medtem ko je bilo v odbor izvolje
nih nekaj novih, mlajših članov. Tako 
bodo kapelsko zadrugo vodili pred
sednik Vladimir Prušnik, podpred
sednik Lovrenc Novak in odborniki 
Marija Pasterk, Pavli Dolinšek, Pepi 
Oraže, Berti Furjan in Fridl 
Schwartz, za predsednika nadzor
nega odbora pa je bil izvoljen Johi 
Sadoišek.

Zastopnik Zveze slovenskih za
drug dipl. trg. Joža Habernik in pred
sednik zadruge Vladimir Prušnik sta 
Mihi Sadolšku, pd. Mikeju z Lobnika 
podelila Janežičevo priznanje za nje
govo dolgoletno delovanje na 
področju zadružništva. Miha Sadoi
šek ima resnično mnogo zaslug na 
področju zadružništva, saj je bil med 
ustanovitelji kapelške zadruge (v 
nekdanji slovenski gostilni Koler) in

od leta 1946 več kot deset let njen 
odbornik, od leta 1958 do 1969 celo 
njen podpredsednik, potem pa še 
predsednik KGZ v Železni Kapli (do 
leta 1983). .

Miha Sadoišek je navedene funk
cije opravljal z vso odgovornostjo,

Miha Sadoišek

predvsem pa je vedno strmel za tem, 
da je preko te gospodarske ustanove 
pomagal kmetom in s tem k napred
nemu kmetijstvu v občini Železna 
Kapla.

Miha Sadoišek je aktivno sodeloval 
tudi na drugih področjih naše 
narodne skupnosti. Udejstvoval se je 
na kulturnem in narodno političnem 
področju, zato je bil vedno in je še 
danes sredi življenjskega utripa v 
domačem kraju in širši okolici. Miha 
Sadoišek je poleg številnih funkcij 
vzorno vodil gospodarstvo Mikejeve 
domačije in skupaj z ženo Zalo vzgojil 
člane družine v zavedne Slovence.

Mihi Sadolšku k visokemu prizna
nju iskreno čestitamo in mu želimo, 
da bi čil in zdrav še dolgo spremljal 
dogajanje na zadružnem in narodnem 
področju.

Čestitke
Začetek tedna je obhaja) svoj 60. živ- 

tjenjski juhitej Lovrenc Petricic župnik v 
Sentitju.

Čestitkam, ki jih je preje) ob jubiteju se 
pridružujejo cerkveni pevci in farni 
odborniki iz Šentitja.

Organizacijski komite, ki ga sestav
ljajo dijaki slovenske in drugih gim
nazij v Celovcu, so zastopnikom tiska 
predstavili spored letošnjih priredi
tev. Ob tej priložnosti so naglasili, da 
prireditev nima političnih ambicij, 
marveč zgolj željo vzpostaviti stike 
med slovenskimi in nemšo govore
čimi dijaki v Celovcu, pa tudi med 
odraslimi, saj bi taki stiki doprinesli k 
boljšemu medsebojnemu spoznava
nju in s tem tudi odpravi nepotrebnih 
predsodkov.

Čeprav so zatrjevali, da pri izbiri 
sodelujočih posameznikov in skupin 
ni šlo za znana imena, ker je pač sode-

na sporedu film, potem pa bo (ob 16. 
uri) nastopil kabaret Trittbrettl, za 
njim pa (ob 21.30 uri) rock-pop 
ansambel Hautnah. Četrtkov spored 
bo s svojim branjem (ob 16. uri) pri
čela Cvetka Lipuš, potem bo spet 
glasbena točka (ob 16.15 uri), ko 
bosta nastopili Brigitt in Andris Wie- 
ser. Z literarnim branjem bo (ob
16.30 uri) nadaljeval Aleš Debeljak, 
njemu bo sledila Claudia Koreimann 
in Hannes Unterweger ter (ob 18.15 
uri) Alfred Kolleritsch. Vmes bodo 
glasbene točke in (ob 19.00 uri) pro
ste igre v kavarni (ki bo „obratovala" 
ves čas festivala). Večer bosta (ob
20.30 uri) zaključila Erich Muhsam in 
(ob 22.00 uri) Rock-pop ansambel 
Hardware Deraneres. Glavna točka v 
petek bo gotovo nastop ansambla 
Bruji z Gradiščanske (ob 21.00 uri). 
Gotovo pa bo zanimiv tudi prikaz 
dokumentarnega filma o slovenskem

vprašanju, s katerim bodo začeli pet
kov spored (ob 16. uri) in kateremu 
bo sledila diskusija. Gledališka sku
pina HAK 2 se bo (ob 18. uri predsta
vila z Igro Petra Weisse Die Er- 
mittlung. Z branjem svojih del se 
bosta (ob 19. uri) predstavili Karin 
Mairitsch in Sonja Mursteiner, potem 
bo Andreja Močilnik igrala na klavir, 
branje pa bo (ob 20. uri) zaključil Jani 
Oswald, za njim pa bo, kot že zapisa
no, koncert Brujev, ki bo hkrati tudi 
zaključna točka festivala.

Spored je torej zelo pester, zato 
prireditelji lahko pričakujejo veliko 
odzivnost s strani mladine in odraslih, 
kar bi potrdilo njihov iskreni namen o 
zbliževanju obeh narodnosti na 
Koroškem. Končno je treba še pove
dati, da bo v času festivala likovna 
razstava, INFO-stojnice, možnost 
igre z barvami in seveda priložnost za 
pitje kave.

Mezinček je premaga! zimo
Pretekli petek je bilo kot uročeno. 

Nebo je vsipalo sneg kot bi berač 
cunje trgal. Na prosvetni zvezi je tele
fon neprestano zvonil „Bo predsta
va?" so spraševali zaskrbljeni starši in 
organizatorji. Še sami nismo vedeli 
ali se bo prizadevnim Jeseničanom 
uspelo prebiti preko zasneženega 
Ljubelja. „Mi smo optimisti" so nam 
zagotovili na Jesenicah. V Slovenji 
Plajberk je njihov kombi prioral kar 
po celem snegu. 25 otrok je priza
devni učitelj Kristijan Zeichen zbral 
pri Serajniku v Podnu. 25 parov rado
vednih očk je spremljalo Mezinčkovo 
usodo, se z njim veselilo in delilo 
žalostno usodo. Ko so pridrsali v doli
no, jih je v Šentjanžu čakala že večja 
skupina otrok obeh jezikov, zato je 
Ivana Weissova povedala kratko vse
bino tudi v nemščini. Nato pa brž v 
Šentjakob v polno zgornjo dvorano 
farnega doma. „Bomo še enkrat 
zapeli Mezinčkovo pesmico?" ,Jaa!' 
so klicali otroci. In peli so jo, dokler 
je niso znali vsi. Skoraj vsi.

V soboto je bilo lažje. V sončnem, 
zasneženem pomladanskem jutru 
smo brzeli proti Žvabeku. Ob vroči 
peči v farni dvorani se je zbralo kakih 
20 radovednežev. „Krasni pevci" so 
rekli igralci. Splošno zadovoljstvo. V 
Šentprimožu je najbolj sodelovala

Hoblova najmlajša, v Železni Kapli 
so pripeljali svoje otroke tudi „Lon- 
gomajevci". Daje skupina res kultur
na, so dokazali z obiskom radiškega 
Gugalnika na Obirskem.

Še zadnji dan v nedeljo so po maši 
nastopili v cerkveni dvorani v Šent
ilju, kjer je z množico otrok užival 
tudi župnik Petričič, ki je otrokom 
kar sproti prevajal vsebino. Gleda
lišče v gledališču. Zaključili smo pri 
Pušniku v Ločah. Prizadevni Franci 
Černut je zbral kar precej otrok, imeli 
pa smo že tudi skupino zasledoval
cev", ki so si Mezinčka hoteli ogledati 
še enkrat. V zadovoljstvu smo se raz
šli. Hvala vam igralci „Toneta Čufar
ja". Hvala za vašo odlično igro, za vaš 
pogum, da ste premagali zimo in 
našim otrokom prinesli pomlad.

Daje ne bi pozabili...
J. R.

Ena in ena je dve, 
značka, k; nii/avka, je Z/k a, 
a, Zze, ce, de, e, ej, ge, 
ve/er je, kadar kdo p/ka.
Koza je zza.ša,
/op/o je pr/ peč/, 
na zn/z/ jezno, 
r po.sze/p sp/zzzo, 
očka, 
znazna,
/n jaz,
Mez/nček.

Pismo bratca

Če kritiziramo, 
moramo biti pravični

Že dalj časa se govori o termoelek
trarnah in v zadnjem času je prišlo že 
do demonstracij proti atomski elek
trarni v Krškem v Sloveniji ne le v 
Celovcu, temveč tudi na Suhi in 
Labotu. Razširiti pa mislijo, kot pra
vijo, to akcijo tudi na ostale občine in 
tudi na občino Pliberk.

Seveda smo proti atomskim elek
trarnam, ki v sedanjem stanju ogro
žajo obstoj človeštva. Smo proti 
takim elektrarnam ne le v Sloveniji, 
temveč tudi v sosednji Italiji, Nemči
ji, na Madžarskem in še drugod. Vsi
ljuje pa se nam mnenje, daje nevarna 
samo atomska elektrarna v Krškem, 
ker je pač v Jugoslaviji, druge pa ne!

Smo že pozabili, da bi delovala tudi 
atomska elektrarna v Zwentendorfu 
kot vse elektrarne sosednjih dežel, če 
ne bi bivši kancler Kreisky postavil 
ustavitev njene gradnje kot pogoj 
svojega odstopa.

Vsi smo občutili Černobil, ki nam 
je dal misliti in tudi škodo, ki bo v 
polni meri prišla do izraza šele pozne
je. Nikakor pa nismo mnenja, da bi 
bila samo atomska elektrarna v Slo
veniji tista, ki bi nas ogrožala, druge 
pa ne. Vse so enako nevarne in vse so 
ob priliki nezgod sovražnik človeštva.

Vsiljuje se mnenje, da je ta eno
stranski boj proti atomski elektrarni 
nastal pač na Koroškem, ker nas 
Jugoslavija ogroža, da ne bi mogli 
„srečno" živeti v miru.

Čudimo se, da ne rečejo glasno 
vsem turistom in obiskovalcem iz 
Jugoslavije, da so atomsko nevarni in 
nezaželeni. Tudi atomi nam prinašajo 
lepe denarje! Kako bi brez njih?

Še enkrat: smo proti atomskim 
centralam, ki pa so le malenkosti 
proti atomski oborožitvi velikih, smo 
pa odločno proti temu, da samo Jugo
slavija ogroža našo srečo in mir. ikej

Izleti
Zveza koroških partizanov vabi na enodnevni iztet z [etatom v Beograd 

dne !6.5. 1987.
Odhod z )eta)išča Brnik ob 6.30 uri 
Povratek na )etaiišče ob 19.00 uri
Og)eda)i si bomo Hišo cvetja in več drugih zanimivosti Beograda.
Cena izteta f.000 ši).
(v ceni je vkijučen po)et z avionom. vožnje z avtobusom po Beogradu, in kosih)). 
Za prevoz do tetatišča Brnik in nazaj mora poskrbeti vsak sam.
Prijave in vpiačita sprejema do 8. aprita Zveza koroških partizanov a)i Zveza s)o- 
venskih organizacij (Mi)ka Kokot), Tarviserstr. 16,9020 Cetovec.
Prijava brez vptačita ni vetjavna.

Emi! Cesar

O Klinarjevem Mrtvem bataljonu
prvi pesniški zbirki, nastaii na Koroškem

V boju, ki seje vnel,jeNemcem uspe
lo obkoliti partizane na planjavi pred 
kočo. Z obstreljevanjem v hrbet in z 
boka so jih hoteli prisiliti k umiku na 
skoraj neprehodno ozemlje, tam pa 
so jih nameravali uničiti. Namera bi 
jim morebiti tudi uspela, če se parti
zanom ne bi posrečila rešitev v na
sprotni breg. Pozneje je Klinar zelo 
podrobno opisal umik: „Spustiti smo 
se po zasneženem skutnem kaminu. 
Sovražnik je (akoj pritisni) za nami. 
Krogle so pršite sneg... Prišti smo do 
nove ovire. Kamin se je nenadoma 
spremeni) v nekaj metrov gtobok pre
pad, preko katerega je vise) za)edene) 
s)ap in ki je hi) ravno totiko gtobok, 
da je čtoveku vzbuja) strah, da hi se 
pogna) čezenj. Biti smo v pasti. Levo 
in desno navpične skate, za nami 
sovražnik, pred nami prepad, edini 
izhod, ki nam je preostat za premik. 
Ko nas je znova dosege) sovražnikov 
ogenj, nismo več razmištjati, kaj nas v 
prepadu čaka. Drug za drugim smo se 
pognati vanj in vsi skoro nepoškodo
vani pristati na dnu. To je bita naša 
rešitev. Nemci niso upati čez to oviro.

Samo stretjati so še za nami, a smo 
jim kmatu izginiti izpred oči. Pognati 
smo se v gozd... Potem smo se spu
stiti v tedeno mrzti potok in tekti po 
vodi... Ko seje znočito, smo se usta
viti nad Kopajno." Čeprav v vasi rti 
bilo Nemcev, so se zaradi varnosti 
ustavili v Ledenicah. Ko se je četa 
ponoči sešla s komandirjevo skupino, 
je štela le še šestnajst borcev. V bojih 
na Kepi jih je padla več kot polovica.

Šele tedaj je Klinar opazil, da se mu 
je pri preboju raztrgal žep na suknji
ču. V njem je nosil svoje pesmi. Pisal 
jih je v posebno knjigo, vezano v plat
no. Izgubo je pozneje komentiral: 
„Bito mi je, kakor da bi izgubit sebe."

Četa je bila zelo izčrpana, zato sta 
se komandir in komisar odločila, da 
se začasno poskrijejo pri koroških 
aktivistih.

Skupina, v kateri je bil Miha Kli
nar, je odšla v Dob pri Dobskem jeze
ru trne aktivista, ki nas je sprejet žeto 
prijazno, sem pozabit," mi je pozneje 
pisal „Oh prijaznem sprejemu smo 
pozabiti na snežni vihar, ki nas je 
sprendjat vso pot do Doba in na

zamete, v katerih smo nekajkrat 
dobesedno utoniti. Zakopati smo se v 
skedenj v seno, dobri aktivist in 
gospodar pa je poskrbet, da smo se 
najedti."

Kako je vplivalo na Klinarja to 
vzdušje, o tem govori pesem Obroč, 
ki je nastala v Dobu 18. novembra.

Že naslednjega večera je prihitel 
gospodar z novico, da se vasi približu
jejo nemški vojaki. Podobno prese
nečenje so doživele tudi skupine v 
Ledenicah in Ločah. Samo koroškim 
aktivistom, ki so pravočasno opazili 
nevarnost, so se morali borci Ziljske 
čete zahvaliti, da so se rešili.

Tudi nadaljnji umik je Klinar 
podrobno opisal in s tem odkril del
ček boja koroških Slovencev. Enega 
izmed njih omenja celo z njegovim 
priimkom. V tej zvezi pripoveduje 
tudi o naslednjem dogodku, ki spomi
nja na toplo upodobitev koroških 
kmetov v romanu Bratovska jesen 
Valentina Polanska: „Ker smo se 
umikati iz Doba nagto, nismo preveč 
paziti, kje hodimo, dokter nismo opa
ziti, da smo zašti. Pred nami se je v

snegu risata samotna hiša, pri kateri 
še nikoti nismo biti. Ktjub temu pa 
smo se napotiti tja, da bi se vsaj za sito 
posušiti in ogreti. Potrkati smo. Ogta- 
sit se je staboten ženski gtas, ki se nas 
je sjdno prestrašit. Ktjub temu pa 
nam je starka odprta. Ko nas je ob 
svitu petrotejke zagtedata, je vzktik- 
nita: ,Za Kriščevo votjo, kakšni bož- 
ci!' Jstočasno nas je pozdravit starec 
in kmatu smo biti v pogovoru. Govo
riti smo o partizanstvu in predptebis- 
citnih bojih, ki se jih je na stovenski 
strani udetežit tudi starec. Dotgo v 
noč smo se zasedeti, starka nas je 
pogostita z žganci in mtekom. Ko je 
starka videta moje noge, zavite v 
žaktovino, je ob stovesu rekta možu, 
da bi mi dat svoje čevtje. Ker je bito 
že pozno in ker bi še pred svitom radi 
prjšti do Kopajne, podarjenih čevtjev 
nisem ohut, marveč sem jih obesit 
preko rame kakor deseti brat. Čez 
pot ure, ko nam je starec pokazat pot, 
smo biti na Kopanji."

V tem času so šele spoznali, da 
borec Peter ni pobegli taboriščnik, 
temveč gestapovski vrinjenec. Nje
govo ime zvemo iz poznejšega Klinar
jevega pisma. Ko so pozneje preživeli 
hoteli spoznati resnico in priti izdaji 
do dna, so ugotovili, da je vrinjenec 
ostal v četi toliko časa, dokler ni spo

znal ljudi, h katerim so partizani 
zahajali, zvedel za skrivališča streli
va, raztresena po gozdovih in za za
časno odločitev čete. To je bil najpo
membnejši trenutek za njeno uniče
nje.

(da/je v pz*//zodzp7 š/ev/7k/')

Miha Klinar
Patro!a na scd!o

Poč/va zezzz/ja v /ze/z sreZzrzzzzzz... 
Eovaz/š, da), pr/.s/zz/zzz/srca/...

Čaje??...
Koroška poje v zzezzzz /zo/eč/zz/... 
Zavedaš /z ve, da Zzodočztos/ kuješ?

Mo/čzš.. ./t čaz/zzi, da .s va
v rrzis/z/z ezza,

o/za sva Zzorca /zz o/za zza s/raz/ 
za zezzz/jo /o, k/ v krv/ pze/zoje/za 
z/p/ra se /zas/Zju. zz/j/ /až/...

Mo/č/š, /ovar/š,... V /vojezzz sezzz
o/zrazzz

zag/eda/ svojega ko v og/eda/zz... 
Čas, /zor/za da/a s/a zzazzz svoj

zzraz/-

AJo/ee stojiva sazzza zza pz-e/aza, 
src/ sva da/a zezzz/jz-zzakova/zz, 
s k/adzvozzz Zzor/ze zzaja kzzje čas..
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Dokumentarni fiim o gradiščanskih Hrvatih

Stinjačke čižme: fn z njimi še vedno piešejo 
(Und damit tanzen sie noch immer)

migracija 80% moških na vasi (s tre
buhom za kruhom) na Dunaj ah v šta
jerske industrijske centre so le del 
problemov, ki so jih avtorji zajeli v fil
mu. Globlje dimenzije političnih, 
socialnih in narodnostnih problemov 
na Gradiščanskem film žal ne zajame 
- verjetno to tudi ni bil glavni namen 
avtorjev Michaela Rabe-ja in Mari
jane Soisits. Bolj očitno je, da jima je 
šlo za prikaz ožjega izseka iz vseh 
mogočih in upoštevanja vrednih 
obstoječih problemov dežele in nje
nega (dvojezičnega) prebivalstva ob 
primeru posameznika in njegove 
vaške okolice.

Posnetek tega izseka je dosti dobro

uspel. Kljub skromnim finančnim in 
tehničnim možnostim, ki sta jih 
avtorja-producenta imela na razpola
go. Michael Rabe, rojen v Berlinu, je 
od leta 1973 posnel že nekaj filmov. V 
Hamburgu je študiral umetnostno 
zgodovino, filozofijo in etnologijo. 
Pred tem je zaključil strokovno šolo 
za optiko in fototehniko v Berlinu, 
trenutno dela kot urednik severno- 
nemške televizije v Hamburgu 
(NDR). Marijana Stoisits, rojena Sti- 
njačica, je na Dunaju, v Berlinu in v 
Hamburgu študirala umetnostno zgo
dovino in etnologijo. V filmu samem 
aktivno sodeluje (vprašanja, razgo
vori z domačini).

i.Sch.

78-letni čevljar Peter Grandits je za film še enkrat stopil v svojo staro delavnico.

Stinjačke čižme - ročno izde- 
iani usnjeni škornji - so biie svoj- 
čas za (gradiščansko-)hrvaški 
vsakdan samoumevne; bite so 
obutev za deto kakor tudi za 
praznične pritožnosti. tmenovane 
so po gradiščansko hrvaški vasi 
Stinjaki (na južnem detu Gradiš
čanske), že btizu Štajerske), saj 
so jih samo tamkajšnji čevtjarji 
znati izdetovati. Dandanes jih v 
vsakdanu ni več videti: ne stinjač- 
kih čižem in tudi ne čevljarjev, ki 
bi jih še izdetovati, črni btišč škor
njev je mogoče videti še ob nasto
pih hrvaških fotktornih skupin, 
kadar z žetezom podkovane pete 
tteskajo v dite na odru in se parčki 
v pisanih narodnih nošah zavrtijo

ob ubiranju strun tamburic. Tako 
pač niso več zgotj obuvato, mar
več že kar det hrvaške kutture in 
fotktore na Gradiščanskem.

Osemsedemdesetletni Peter Gran
dits, čevljar v pokoju, je menda zad
nji, ki je še vešč ročne izdelave ome
njenih škornjev. Za film „Und damit 
tanzen sie immer noch" se je podal še 
enkrat v svojo staro delavnico in 
napravil par stinjačkih čižem - ver
jetno zares zadnje, omeni pred kame
ro. Izdelava para škornjev je okvir fil
ma, dodatno dopolnjen še s spomini 
in pripovedovanjem Petra Granditsa 
o svojem življenju, o svoji vasi, kram
ljanjem o starih in zdajšnjih časih. 
Propadanje vaškega življenja, priva
tizacija in izolacija hrvaškega elemen
ta, ekonomske težave in tedenska

Und damit tanzen sie noch immer, knji
ga, režija: M. Stoisits, M. Rabe: kamera; 
M. Rabe; produkcija: Stoisits/Rabe;
Avstrija 1986 
16mm.barva,95 min.
FtLMLADEN, Dunaj 

Film vrtijo v dunajskem „Votivkino ' 
(od 27. 3. naprej), v številnih krajih Gradiš
čanske pa ga bo predvajala gradiščansko- 
hrvaška ljudska univerza.

Končajte, kar smo začete!
Minna Cauer je leta 1899 pozvala 

ženske vsega sveta: „Našim sestram 
kličemo kot napotek v dvajseto stole
tje: končajte, kar smo začele!" Zdaj, 
ob koncu tega 20. stoletja, si velja 
ogledati ob nekaterih primerih, kaj so 
ženske dosegle v še vedno patriar
halni družbi, katere nevarnosti jim še 
vedno pretijo, velja pa se tudi vpraša
ti, kaj jim prihodnost sploh obeta.

Volilna pravica žensk - za katero 
so nekoč ženske še opljuvali, zaniče
vali, zapirali - je že uveljavljena. Na 
drugi strani pa delež žensk v vladi in 
parlamentu še vedno ni enak 
moškim, kaj šele, da bi ustrezal 
deležu žena v celotnem prebivalstvu. 
In tako ni samo v Avstriji, kjer znaša 
delež žensk v sestavu državnih 
poslancev le borih 12 odstotkov, tudi 
v mednarodnem merilu je tako - ali 
pa še huje.

In prav za to mednarodno situacijo 
ugotavlja OZN: v svetovnem merilu 
opravijo ženske tri četrtine vseh 
delovnih ur, za to pa dobivajo le dese
tino vseh dohodkov, razpolagajo pa 
samo z enim odstotkom vse imovine. 
V tem stoletju smo jasno doživeli, 
kako tesno povezan je boj za samo- 
osvoboditev, kako tesno povezano je 
vsakršno emancipacijsko gibanje s 
splošnim družbenim razvojem. Mili- 
tarizacija in vojna (to sta pokazali 
tudi zadnji dve vojni) zožujeta in uni
čujeta človekove pravice in ljudi 
nasploh. Mednarodna primerjava 
tudi danes dokazuje, v koliki meri 
odločajo družbene razmere o razvoj
nih možnostih žensk.

Večina žensk živi v takoimenova- 
nem tretjem svetu, izkoriščajo jih kot 
poceni delovne sile v tovarnah in na 
plantažah, izrabljajo jih kot prosti
tutke v dobičkarske namene organi
zatorjev seks-turizma,.. ,„Tretji svet" 
pa nikakor ni svet zase, temveč je le 
druga stran medalje prvega, kapitali
stičnega sveta. Zato na primer poziva 
Betty Friedan ameriško žensko giba
nje, naj vidijo poleg pornografije tudi

žensk v družbi preobilice, katero pa 
uživajo le maloštevilni.

Tudi v Avstriji: Napad na ženske

Toda diskriminacije in splošnega 
zapostavljanja žensk ni treba iskati 
samo v svetu. Ostanimo v Avstriji: 
Pravica do dela za ženske je v Avstriji 
močno okrnjena. Kar celih 17,5 
odstotka ženskih delovnih mest v 
avstrijski industriji so v letih od 1982 
do 1985 ukinili (pri moških 8,3 
odstotka). Povprečna brezposelnost 
žensk v Avstriji je leta 1986 narasla na 
5,3 odstotka. Temu pa je treba še pri
staviti, da ženska delovna mesta ne 
ogrožajo avtomatizirane produkcij
ske hale, osebni kompjuterji za kal
kulacijo in knjigovodstvo ali scaner- 
ske blagajne v veleblagovnicah, tem
več grozi nevarnost od podjetnikov, 
saj prav ti porivajo desettisoče žensk 
v industrijsko rezervo in jim tam kraj
šajo delovni čas brez mezdne izravna
ve. Ženske so v Avstriji v vedno večji 
meri prisiljene prevzemati delovne 
pogodbe na omejen čas (Teilzeit- 
arbeit). Tiste pa, ki imajo še celo
dnevne pogodbe, izsiljujejo s tem, da 
jim grozijo z delnimi zaposlitvami in 
jim plačujejo nižje mezde. Torej 
hočejo doseči, da bi zakonske norme 
o delovnem času polagoma izničili, 
da bi kolektivne pogodbe razveljavili, 
sindikalno gibanje pa zadeli na občut
ljivi točki. Nezagotovljena službena 
razmerja, priložnostna dela, „prosto 
sodelovanje" ponujajo in dajejo 
danes predvsem ženskam - jutri pa 
naj bi veljalo za vse.

Tu tudi ne pomagajo lepe besede 
vladne koalicije o zakonu in družini - 
saj s tem družine ne vrednotijo višje, 
temveč jo hočejo zlorabljati le kot 
faktor, s katerim bi mezdne stroške 
izničevali, s tem pa tudi kot dejavnik 
znotraj vladnega koncepta po privati
zaciji. Medtem ko mnogo besedičijo 
o pomenu družine in o tem, kako bi 

J,dejansko nečistost, ki jo predstavlja družino zasidrali v ustavi, pa posa- 
revščina v ZDA", saj je prav v tej rev- mezni ministri vedno glasneje razmiš- 
ščini pogojeno tudi popolno razvred- ljajo o tem, kaj bi družinam še lahko 
notenje vseh revnih-predvsem pa še odvzeli. Kaj hočejo doseči, se jasno

nakazuje: namesto da bi posodobili 
bolnice, hočejo, da bi družine (reci: 
žene) prevzele „hišno bolniško oskr
bo;" otrokom naj ne omogoča enakih 
pravic šola, temveč naj jim matere 
nudijo dodatni pouk (Nachhilfeun- 
terricht); ne bojo povišali najnižjih 
pokojnin, temveč bodo s ..partnersko 
penzijo" zadali socialne udarce, dru
žine pa naj bi same poskrbele za oskr
bo starih,...

Proti tem napadom podjetnikov, 
bankirjev in velike koalicije sta delav
sko in žensko gibanje izoblikovala 
osrednji zahtevi: 35 urni delovni 
teden ob polni mezdni izravnavi ter 
socialno zagotovitev. Prav ta skup
nost pa je pokazatelj za šibkost vseh 
tistih, ki imajo interes za družbeni 
napredek: skupno nastopanje, koor
dinirane akcije še niso dosti razvite. 
Vsekakor pa bodo še kako potrebne, 
če bomo dejansko hoteli doseči 
socialno enakopravnost delovnih lju
di, s tem vred pa tudi enakopravnost 
žensk v družbi.

Ocene iz drugih časopisov

Dokumentarnim in Osterreich: Eine 
Filmgattung ohne Vergangenheit. Was 
jahrzehntelang unter diesem Begriff sich 
sammelte, der „Kulturfilm" in der Ara des 
Kulturpolitikers dr. Warhanek, spater die 
„Dokumentationen" des Fernsehens, 
muB jedem bundesdeutschen oder schwei- 
zer Beobachter Angst und Schrecken ein- 
jagen; es stehen Tranen in dem an soleh 
unterschiedlichen Vorbildern wie Flaher- 
ty, Vertov, Ivens, Grierson, Rouch, Wil- 
denhahn, Gardner und dem cinema verite 
geschulten Auge.

Erst in den 80-er Jahren gelang es Ein- 
zelkampfern (ohne groBere Unterstut- 
zung durch die Filmforderung), diese Tra- 
ditionen ins BewuBtsein z rufen: „Wien 
retour" von Ruth Beckermann und Josef 
Aichholzer z. B., oder Michael Pilz' um- 
strittenes Werk „Himmel und Erde".

Der Film „Stinjačke čižme" von Marja
na Stoisits und Michael Rabe ist nun ein 
weiterer Schritt auf dem Weg zu eigen- 
standigem Dokumentarismus. Er enthalt 
sich jeder Koketterie in der Form, (eistet 
sich keine Grenzuberschreitung wie viele 
der neueren Schweizer Filme. Es ist die 
genaue Beobachtung, an der ihm gelegen 
ist, die Beobachtung von „Arbeit" (und 
die Arbeit konstituiert Wirklichkeit).

Die kroatische Wendung „Stinjačke čiž
me" laBt sich mit „Stiefe! aus Stinatz" 
iibersetzen, und die Herstellung sotcher 
Stiefel strukturiert auch den Film mit die
sem Titel. Die Regisseure besuchen einen 
der letzten „alten Meister" des Stinatzer 
Schuhmacherhandwerks, ihnen zuliebe 
macht sich der zum letzten Mal in seinem 
Leben an die Arbeit.

Im Lauf des Films offnet sich die Per
spektive auf den kulturelien Raum des 
Sudburgenlands, auf die okonomische La- 
ge der Pendler, auch auf die Sprachschizo- 
phrenie der kroatischen Minderheit. Die- 
ser Film hat nichts mehr mit dem restaura- 
tiven Kulturfilm-Lobliedern der Nach- 
kriegszeit und nichts mit dem glatten Jar- 
gon von TV-Dokumentationen zu tun. Er 
ist die Basis ftir Arbeiten, die zukiinftig 
mit dem Wirklichkeitsbegriff auch etwas 
wagemutiger umgehen konnten.

(Falter/Dunaj)

Srednja Amerika 
in mi
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Razvojnopolitičn! teden 1987 bo v
vrsti javnih prireditev med 6. in 11. 
aprilom imel v prostorih celovške 
univerze na sporedu te teme:

Ponedeljek, 6. aprila 1987. 19.30 Otvo
ritev; 20.00 ..Politika ZDA v Srednji Ame
riki - izziv za Evropo?", predava univ. 
doc. dr. Gerhard Drekonja (Celovec/ 
Dunaj).

Torek, 7. aprila 1987. 8.45 Prireditev za 
šolske razrede: o osebnih izkušnjah v 
Srednji Ameriki poročajo: Gerhard Dra- 
konja (Celovec/Dunaj), Werner Hortner 
(novinar in aktivist za razvojno pomoč, 
Dunaj), Angelika Pichler, lise Stockham- 
mer-Wagner (Brigadistke, Celovec), 
Wo!f-Michael Zacherl (Koordinator pro- 
jetkov, Volkshilfe Wien). 20.00 „Raz- 
vojna politika in pomoč deželam v razvo
ju", predava dr. Georg Grtinberg (etno
log, Dunaj).

Sreda, 8. aprila 1987. 8.45 Prireditev za 
šolske razrede: o izkušnjah in o uresniče
vanju projektov v Nikaragvi. 14.00 Work- 
shop za učitelje v sodelovanju s pedago
škim inštitutom. 20.00 ..Možnosti za revne 
- socialno delo v Nikaragvi", predavanje 
in diskusija: Siegmund Kripp (Docent na 
univerzi v Managvi, svetovalec v social
nem ministrstvu Nikaragve).

Četrtek, 9. aprila 1987. 8.45 Prireditve 
za šolske razrede. 14.00 Workshop na 
KHG (Katholische Hochschulgemeinde): 
Krščanske temeljne skupnosti v uporo 
proti zatiranju in izkoriščanju, ki ga izva
jata kapital in država. Solidarno ravnanje 
z revnimi v konfliktu s cerkvenimi hierar
hijami; sodelujejo: Georg Grtinberg, Sieg
mund Kripp, Alois Wolkinger. Nato: 
Bogoslužje - „Je pridiga na gori nevarna 
utopija?". 20.00 Podijska diskusija: „Avs- 
trijska zunanja politika in Nikaragva". 
Sodelujejo: Erwin Heller (predsednik bri- 
gadistov), Peter Storfa (Zunanje ministr
stvo, Dunaj), Heribert Steinbauer (OVP), 
Peter Pilz (Zelena alternativa), zastop
nica/k SPO idr. v mestni hiši.

Petek, 10. aprila 1987. Solidarno ravna
nje - kaj lahko storimo konkretno? 8.45 
Prireditev za šolske razrede: solidarnost se 
začenja z aktivnim sodelovanjem v soli
darnostnih skupinah, brigadah, partner
stvih idr. 20.00 Slavnostna zaključna prire
ditev (ob sodelovanju amabasadorja Nika
ragve, Ivana Mejis-Solisa); dia-predava- 
nje, Heino Fischer in Janko Messner bere
ta, nato veselica s skupino Nicos Jaritz & 
band (Latin Jazz) - vse v menzi.

B. Kreft: Ve!ika puntarija
uprizoritev siovenskega ijudskega giedaiišča „Samorastniki" iz Šentprimoža v Podjuni

informacij o programu 
TV Ljubijana

Uprizoritev koroškega ..Sloven- 
skega ljudskega gledališča" Samo
rastniki ohranja in z živo, prepričljivo 
sugestivno močjo podčrtuje sporočilo 
Kreftove drame Velika puntarija, ki 
načenja nekatera temeljna vprašanja 
narodne in človeške eksistence. Pred
stava v režiji Marijana Srienca 
posveča pozornost živi sporočilnosti 
Kreftove dramaturgije in z nemirnim 
žarom nagovarja gledalca, da se je 
treba za avtentično, človeka vredno 
življenje izpostaviti, da je treba v 
nevarnih konfliktnih situacijah osta
jati zvest sam sebi in se v njih potrje
vati in uresničevati. To spoznanje je 
bilo živo v predstavi, ki jo je profiliral 
spopad dveh taborov, zapletenih v 
nepomirljivo antogonistično naspro
tje, na eni strani parazitska tlačitelj-

ska gospoda, na drugi vaški proleta
riat, ki ga težka bremena vse bolj 
osveščajo in dramijo njegovo revolu
cionarno zavest. V ospredju je situa
cija Gubca in njegovih tovarišev; ti 
najbolj konsekventno radikalizirajo 
situacijo. Gubec je samo morda naj
bolj osveščeni del revolucionarno 
razpoloženega kolektiva, ki v kritični 
situaciji, ko gre za vprašanje biti ali ne 
biti, najbolj spregleda položaj in 
zavestno, skupaj s celotnim revolu
cionarnim kolektivom izpostavi svoje 
življenje.

Režija je junake v široko razčlenje
nem kolektivu individualizirala, pač v 
skladu s Kreftovimi zarisi junakov, ki 
jih le-ta z decentnimi strogo ekonom
skimi sredstvi prikazuje. Tako se 
pred nami razgrne val spopadov, ki 
ga ne predstavljajo abstraktne sile, 
ampak interesi živih, polnokrvnih lju
di. Tako je tragična individualna

usoda mnogih od njih plastično 
posredovana, iskra upora in osvesti- 
tve pa se z živo sporočilno silo pre
naša naprej v prihodnost kot zaveza 
za nova, pravičnejša razmerja med 
ljudmi.

Ve!ika puntarija 
vteieviziji

Slovenska prosvetna 
zveza sporoča, 

da bo RTV Ljubljana,
1. program,

v torek 31. marca 1987 
ob 20.00

predvajala posnetek 
Velike puntarije. 
PONOVITEV

v sredo, 1.4.1987, ob 10.40 uri



Šotstvo na Primorskem:

Ločeno in integrirano
piše: Jože Rovšek

Koroški poiitiki kažejo s prstom na ločeno šoistvo na Primor
skem. Toda tam je drugače: Narodno mešano ozemije je povsod 
tam, kjer živita aii sta živeia oba avtohtona naroda. Število ni 
pomembno.
# Vsi učenci se obvezno učijo obeh jezikov. Začne se že v vrtcu, 
zakijuči na v višji šok.
# V program vključujejo tudi strokovni jezik.
# Učitelji in ravnatelji v „italijanskih" šolah so italijanske 
narodnosti.
# Učni načrti so prilagojeni kulturnim, zgodovinskim in geo
grafskim posebnostim narodnosti.
# Ločene šole imajo, ker sami tako hočejo.. .itd, itd.

Pravica staršev

Tudi starši imajo pravice, ven
dar ne siromašiti raven znanja svo
jih otrok. Imajo pravico, da prija
vijo svojega otroka v šolo z drugač
nim učnim jezikom, česar se tudi 
poslužujejo. Kar 30% učencev v 
italijanskih šolah je slovenske 
narodnosti. V Dekanih, kjer je 
narodno čisto slovensko področje, 
so starši zahtevali pouk italijan

skega jezika in uvedli so ga. Pra
vica staršev torej s pozitivnim 
predznakom.

Prof. Silvo Fatur: „Na narod
nostno mešanem področju 
moramo izhajati iz perspektive 
skupne zgodovine, sedanjosti in 
usmerjeni moramo biti v skupno 
prihodnost. Ta pa ni odvisna samo 
od manj številčne narodne skup
nosti, temveč predvsem od šte
vilčno močnejše. Spoznali smo, da

se mora odpirati večina. Proble
matika narodnosti je tudi problem 
večine. Temu pravimo podružb- 
ljanje. Posebno tako maloštevilni 
narodnosti, kot je naša italijanska, 
moramo priti naproti. Sama je 
prešibka, preveč razsejana, ima 
premalo kadrov. Ugodna druž
bena klima pri nas pa ne pomeni 
samo šolstvo. Našteti moramo še 
druge elemente, ki jo ustvarjajo: 
Radio Koper/Capodistria s celo
dnevnim programom v italijan
skem jeziku, TV Koper/Capodi
stria v italijanskem jeziku, dvoje
zični napisi v celotnem javnem živ
ljenju, vključevanje pripadnikov v 
družbenopolitične organe in ena
kopravnost pri voljenih in imeno
vanih funkcijah, popolna soglas
nost njihove Zveze/Unione v vseh 
zadevah s področja narodnosti."

Da ne bi ostali pri teoretizira
nju, sem želel videti eno izmed šol. 
S svetovalcem Cobaltijem (zaved
nim Italijanom) sva obiskala 
osnovno in srednjo šolo v Piranu. 
Obe sta v isti stavbi, v eni izmed 
ozkih ulic Pirana. Prostorska sti
ska jim narekuje, da se borijo za 
izgradnjo nove. Srednja naj bi se 
izselila.

Prijazna ravnateljica Daniela 
Paliaga-Jankovič mi je pripovedo
vala predvsem o učencih, o druže
nju slovensko in italijansko govo
rečih in o vzrokih, zakaj se tu 
šolajo tudi Neitalijani. Na hodni
kih sem slišal samo italijansko. 
Tudi moje popolno neznanje 
jezika jih od tega ni odvrnilo. Tak 
red imajo: v italijanski šoli se 
govori italijansko. Ravnateljica: 
„Na šoli govorimo italijansko, in 
prav nič se ne bojim, da bi kdo 
pozabil slovensko. Celo od Neita-

lijanovto zahtevam. Manjšina (re
kla je narodna skupnost) mora biti 
v svojih zahtevah dosledna, včasih 
tudi rigorozna. Še tako je nevar
nost, da kljub zagotovljenim pra
vicam zaspi."

Da pa njene besede niso samo 
fraze, sem doživel popoldne pri 
njej doma, ko je s sinom Lucom 
govorila samo italijansko, z 
možem srbohrvatsko, z menoj pa 
slovensko. Sin pa je govoril kar 
vse tri jezike enakovredno. „Na 
šolo sprejemamo tudi Slovence, 
kajti prepričani smo, da bodo ti še 
v večji meri razumeli prednosti 
mešanega prebivalstva, našega 
jezika in kulture. Vse, kar počne
mo, ne delamo samo za našo 
narodno skupnost, pač pa za 
skupno dobro vseh na obali."

Naj omenim še ravnatelja 
osnovne šole. Luciano Monika je 
vodja pedagoške komisije Zveze 
Italijanov, zato mi je lahko posre
doval celotne podatke šolanja nji
hove skupnosti. Opravičil se je, 
ker slovensko ne govori tekoče, 
najbrž govori malo, saj se v svojem 
jeziku lahko povsod pogovori.

„Koroški mode) 
po zgledu primorskega"

Pa še mi malo primerjajmo. Ob 
tem se nam kar sam vsili Primorski 
podoben model ločene šole na 
Koroškem. Samo v nekaj osnov
nih točkah:

Kako daleč sega narodnostno 
mešano ozemlje in kje živi ali je 
živelo avtohtono prebivalstvo 
nam še danes pričajo ledinska 
imena krajev, dolin, gora. primi- 
kov itd, ki jih tudi zavestno germa- 
niziranje ni moglo povem zakriti.

V najmanjšem obsegu pa lahko 
trdimo za področje od koder so 
leta 1942 pobirali slovenske izse
ljence.

Na vsem tem ozemlju bi morali 
stati dvojezični krajevni napisi, 
kažipoti, napisi na javnih zgrad
bah itd. V vseh organih upravlja
nja bi morali biti obvezno zasto
pani sodeželani slovenske narod
nosti. Za to bi morali skrbeti poli
tiki večinskega naroda. Na vsem 
omenjenem področju bi se morali 
vsi učiti tako slovensko kot nem
ško. Slovenci na Koroškem bi 
morali imeti tudi svoje srednje 
šole, najmanj v vsakem okrajnem 
glavnem mestu od Šmohorja do 
Volšperka. Učni načrti bi morali 
biti prilagojeni. Vsi učenci na vseh 
nivojih bi morali poznati zgodo
vino Karantanije, pa tudi antifaši
stičnega boja. Stranke bi morale 
med seboj tekmovati, katera bo 
več storila za razvoj slovenske 
narodnosti, kdo bo pridobil več 
učencev za slovensko šolo. Kvali
tetno znanje obeh jezikov bi 
moralo biti predpogoj za vse javne 
službe. Imeti bi morali slovenski 
Radio Celovec in regionalno tele
vizijo v slovenskem jeziku. O vseh 
teh zadevah pa bi morali soodlo
čati s pravico veta.

Dokler pa je na Koroškem vse 
to postavljeno na glavo, pa je 
vsako primerjanje v svojem bistvu 
žalitev tudi italijanske narodnosti 
na Primorskem.

P.S. Prof. Cobalti mi je ob slo
vesu zagotovil, da bi rade volje 
sprejel na delovni obisk inšpek
torja Wiegeleta in še koga iz Ko
roške pedagoške komisije.

(Aonec)

!3S AVSTR!JA 11 Petek, 27. 3.: 9.00 Poročila - 
9.05 Živalski raji - 9.30 Ruščina
- 10.00 Šolska oddaja - 10.30 

Gypsy. ameriški film - 12.00 Notranjepolitični 
report - 13.00 Poročila - 13.55 Svetovno 
prvenstvo v hokeju na ledu, skupina B, Avstrija
- Francija - 16.30 Am, dam, des - 17.05 
Risanka -17.30 Prgišče zlata -17.55 Otrokom 
za lahko noč -18.00 Slike iz Avstrije -18.30 Mi, 
družinska oddaja - 19.00 Avstrija danes -
19.30 Čas v sliki - 20.15 Stari - 21.15 Modna 
revija - 21.25 V najboljši družbi - 22.10 Berlin 
Alexanderplatz - 23.10 Sedem žensk - sedem 
grehov -1.00 Poročila.

Sobota, 28.3.: 9.00 Poročila - 9.05 Angleščina
- 9.35 Francoščina - 10.05 Ruščina - 10.35 
Shalom Pharao, nemški film -12.00 Jour fixe -
13.00 Poročila - 14.30 Nanette, nemški film -
16.00 Risanka - 16.25 Skrivnostno živijenje v 
morju - 17.05 Otroška vprašanja - 17.30 Mali 
vampir - 17.55 Otrokom za lahko noč - 18.00 
Tedenski pregled sporeda - 18.25 Veselo v 
soboto - 19.00 Avstrija danes - 19.30 Čas v 
sliki - 19.55 Šport - 20.15 Eden bo zmagal -
22.05 Dunajski večer - 23.05 Šest tednov z 
Mozartom in Meislom - 23.50 Poročila.

Nedelja, 29. 3.: 9.00 Poročita - 9.05 Sto moj
strovin - 9.15 Katoliška maša iz Železnega -
10.00 Orientacije - 10.30 Film iz Centralne 
Afrike -11.00 Pogovor z novinarji -14.40 Dekli
ška teta Laure, avstralski film -16.20 Biblija-za 
otroke -16.25 Otroška oddaja -16.50 Nadalje
vanja ne bo -17.35 Ftelmi - prometna vzgoja za 
otroke - 17.40 Seniorski klub - 18.30 Mi, dru
žinska oddaja - 18.50 Loto - žrebanje - 19.00 
Slike iz Avstrije -19.30 Čas v sliki - 20.15 Hair, 
ameriški musikal - 22.10 Kam z indijskimi slo
ni? - 22.50 Nočni studio - 23.55 Poročila.

Ponedeljek, 30.3.: 9.00 Poročila - 9.05 Žival
ski raji - 9.30 Kuharsko omizje - 10.00 Šolska 
oddaja - Mleko in mlečni izdelki - 10.15 Krvi 
nimamo neomejeno - 10.30 Nanette, nemški 
film - 12.00 Poročila iz parlamenta - 13.00 
Poročila -16.30 Am, dam, des -17.05 Risanka 
-17.30 Na pomoč, mi odraščamo -17.55 Otro
kom za lahko noč - 18.00 Slike iz Avstrije -
18.30 Mi - 19.00 Avstrija danes - 19.30 čas v 
stiki - 20.15 Šport - 21.15 Miami Vice, krimi
nalka - 22.00 Tedaj - 22.05 Priznanje - doku
mentacija - 23.05 Svetovno prvenstvo v hokeju 
na ledu, skupina B: Avstrija Nizozemska -
23.55 Poročila.

nike likovne umetnosti - 10.15 Šolska oddaja: 
Sofoklejeva Antigona - 10.30 Pater Brown se 
ne pusti prevarati - 12.10 Ponedeljkov šport 
(ponovitev) - 13.00 Poročila - 16.30 Am, dam, 
des - 17.05 Čebelica Maja - 17.30 Šala mora 
biti - 17.55 Otrokom za lahko noč - 18.00 
Avstrija v sliki -18.30 M: -19.00 Avstrija danes 
-19.30 Čas v sliki - 20.15 OSCAR1987 - 21.55 
V najboljši družbi - 22.40 Galerija - 23.10 Na 
cestah San Francisca-23.55 Poročila.

Nedelja, 29.3.: 9.00 Poročila - 9.05 Rdeči pan
ter - 9.30 Happy Ever After, ameriški film -
10.55 Takrat - 11.00 ORF-koncert v stereo -
15.00 Športni popoldan - 16.55 Ljubite klasi
ko? - 17.40 Mladinski program - 18.30 Brez 
nagobčnika - 19.25 Akcija Otroške pomoči -
19.30 Čas v sliki - 19.50 Zadeva za ljudskega 
odvetnika-20.15 Kraj zločina-21.40 Takrat-
21.55 Dinastija-22.40 Kandidati ..OSCARJA" 
1987 - 23.05 Šport - 0.05 Poročila.

Sreda, 1. 4.: 9.00 Poročila - 9.05 Živalski raji -
9.30 Francoščina -10.00 Šoiska oddaja: Ferdi
nand Raimund - Kmet kot milijonar-10.15 Šoi
ska oddaja: tiskana občila - 10.30 Naša mala 
farma - 11.20 Park Exbury - 12.05 Zgodovina 
preprostega čioveka - 13.05 Poročita - 16.30 
Lutkovna igra - 17.05 Perrine, risanka - 17.30 
Obalni piloti - 17.55 Otrokom za lahko noč -
18.00 Slike iz Avstrije - 18.30 Mi - 19.00 
Avstrija danes -19.30 Čas v sliki - 20.15 Oscar, 
ameriški film - 22.10 Mene bi morali videti - 
0.15 Poročila.

Četrtek, 2. 4.: 9.00 Poročila - 9.05 Živalski raji 
- 9.30 Dežela in ljudje - 10.00 Šoiska oddaja: 
Dela na vrtu - 10.15 Šolska oddaja: Prizadeti 
med nami - 10.30 Oscar, ameriški film - 12.25 
Seniorski klub - 13.10 Poročila - 16.30 Am, 
dam, des - 17.05 Risanka -17.15 Sedem sve
tovnih čudes - 17.30 Black Beauty - 17.55 
Otrokom za lahko noč -18.00 Slike iz Avstrije -
18.30 Mi - 19.00 Avstrija danes - 19.30 Čas v 
sliki -20.15 Kaj bi bilo, če... -21.15 Na cestah 
San Francisca - 22.35 1-2-x in šport - 0.30 
Poročila.

AVSTRIJA 2
Petek, 27. 3.: 15.15 Iz parla
menta - 16.30 Hotel - 17.15 
Srečanje z živalmi in čtovekom 

- 18.00 Tedenski obzornik - 18.30 Kung Fu - 
19.30 Čas v sliki - 20.15 Dežela gora - 21.15 
Čas v sliki - 21.35 Kulturne vesti - 21.45 Šport 
-22.15 Morilski pajki, ameriški film-23.45 Chi
cago 1930 - 0.30 Poročila.

Sobota, 28. 3.: 14.45 Tedenski pregled spo
reda - 15.10 Sprehod po Hellbrunnu - 15.55 
Tedaj - 16.00 Poročila iz parlamenta - 17.00 
Ljuba družina -17.45 Živali iščejo dom -18.00 
Pan-optikum - 18.25 Nogomet -19.00 Za pri
jatelje filma - 19.30 Čas v sliki - 19.55 Novo v 
znanosti - 20.15 Spomladanska simfonija -
22.00 Šport-22.35 Smrtni potjub, ameriški film 
-0.10 Poročila.

Ponedeljek, 30.3.: 17.25 Tedaj -17.30 Kemija
- 18.00 LindenstraBe - 18.30 Kung Fu -19.30 
Čas v sliki - 20.15 Mozart in Meisel - 21.08 
Kuharski mojstri -21.15 Čas v sliki - 21.35 Kul
turne vesti - 21.45 Šiling - 22.05 Tako sva se 
ijubila, italijanski film - 0.05 Poročila.

Torek, 31. 3.: 16.55 Tedaj - 17.00 Šolska 
oddaja - 17.15 Šolska oddaja -17.30 Orienta
cije - 18.00 Policijska postaja -18.30 Kung Fu
- 19.30 Čas v sliki - 20.15 Zveneča Avstrija -
21.15 Čas v sliki -21.37 Kuiturne vesti -21.55 
Cafe Central - nato poročila.

Sreda, 1.4.: 16.55 Tedaj - 17.00 Naše okolje-
17.30 Dežela in ljudje - 18.00 Živali na severu -
18.30 Kung Fu -19.30 Čas v sliki-20.15 Šport
- 22.00 Čas v sliki - 22.20 Kulturne vesti -22.30 
Svetovno prvenstvo v hokeju na ledu, skupina 
B: Avstrija: Norveška - 0.00 Poročila.

Četrtek, 2.4.: 17.25 Takrat - 17.30 Srečanje z 
računalnikom -18.00 Avstrijska kuhinja-18.30 
Kung Fu - 19.30 Čas v sliki - Notranjepolitični 
report-21.15 Čas v sliki-21.35 Kulturne vesti 
-21.50 Klub 2-nato poročila.

LJUBLJANA
Petek, 27. 3.: 10.00 Tednik -
11.00 Po sledeh napredka - 
11.40G. TorrenteBaliester: 

Sonce in sence - 15.25-00.35 Teletekst -
15.40 Tednik - 16.40 Po siedeh napredka - 
17.20 Poročita - 17.25 Makedonske ljudske - 
17.50 Fračji doi - 18.15 Ustvarjalno gospodar
stvo - 18.45 Risanka -19.00 Danes: Obzornik 
- 19.26 Vreme - 19.30 Dnevnik - 20.00 Titovo 
Velenje: Štafeta mladosti - 21.10 E. Anhalt: 
Peter Veliki - 21.55 Po sledovih Slovencev v 
svetu - 22.40 Dnevnik - 22.55 Čisto na dnu, 
nemški dokumentarni film.

Sobota, 28. 3.: 7.45 in 14.15-23.45 Teletekst 
RTV Ljubljana - 8.00 Poročila - 8.05 Radovedni 
taček - 8.20 Pamet je boljša kot žamet - 8.25 J.

SLOVENSKE ODDAJE AVSTR!JSKEGA RADiA 
VSAK DAN OD 18.10 -19.00

Torek, 31.3.: 9.00 Poročila - 9.05 Živalski raji -
9.30 Angleščina - 10.00 Šolska oddaja: Teh

SLOVENSK! VESTNIK
izdajatelj in založnik: Zveza Slovenskih 

organizacij na Koroškem,
9020 Celovec, Tarviser StraRe 16. 

Uredništvo in uprava: 9020 Celovec, 
Tarviser StraRe 16
Telefon(0 42 22)51 43 00-30/31/32/33 
Teleks 42 20 86 sndk a 

Tisk: Založniška in tiskarska družba z o. j.
Drava, Celovec - Borovlje.

Zastopstvo za Jugoslavijo:
ADIT-DZS, Kardeljeva c. 8/II, p.p. 171 
61000 Ljubljana.

Petek, 27. 3.: Domača in ledinska 
imena (dr. A. Feinig)

Sobota, 28.3.: Duhovni nagovor 
(žpk. D. Česen)
„Od pesmi do pesmi - 
od srca do srca"

Nedelja, 29.3.: Za našo vas 
Ponedeljek, 30.3.: Uspešnica 

meseca: Posnetek javne prireditve 
na Radišah

Torek, 31.3.: Halo, partnerji!

Partnerski magacin 
Sreda, 1.4.: Narodno-zabavna 

glasba
Večerna 21.00 - 22.00 Srečanje 
gledališč Alpe-Jadran 
Nova Gorica/Gorizia 
..Glasbeni utrip Cankarjevega 
doma" (l. Dekleva)

Četrtek, 2. 4.: Rož - Podjuna - Žila 
Petek, 3.4.: Iz kulturnega življenja 

koroških Slovencev

Ribičič: Nana, mala opica - 8.40 Makedonske 
ijudske - 9.05 Periskop -14.30 Strašilo, sovjet
ski film - 16.30 Zdravilne vode: Topolščica -
17.00 DP v košarki (m) - 2. kolo končnice -
18.25 Da ne bi bolelo - 18.45 Risanka - 19.00 
Danes: Knjiga -19.26 Vreme -19.30 Dnevnik - 
19.50 Zrcalo tedna - 20.20 Košnikova gostilna
- 21.50 Propagandna oddaja - 22.00 Dnevnik -
22.15 Avtobusna postaja, ameriški film.

Nedelja, 29. 3.: 9.40-13.05 in 13.55-22.55 
Teletekst RTV Ljubljana-9.55 Poročila -10.00 
Otroška matineja: živ žav- 10.55 Lutke in lutki
- 11.00 Fračji dol, ponovitev 7. dela ameriške 
nadaljevanke - 11.25 Piknik v Rogaški Slatini, 
2. oddaja - 12.00 Kmetijska oddaja - 13.00 
Poročila-14.10 Malu, 9. del brazilske nadalje
vanke -14.55 Poročila - 15.00 Poznate Jugo
slavijo? - kviz (ožja Srbija) - 16.30 Prisluhnimo 
tišini, oddaja za slušno prizadete - 17.10 Pre
kleti, francoski film - 18.45 Risanka - 19.00 
Danes: Kino, Turistični nagelj - Neža - 19.26 
Vreme -19.30 Dnevnik - 20.05 M. Krleža-I.Šti- 
vičič: Potovanje v Vučjak - 21.10 Televizija 
zvezd, aktualno dokumentarna oddaja - 22.05 
Športni pregled -22.50 Poročila.

Ponedeljek, 30. 3.: 10.00 TV mozaik: Zrcalo 
tedna - 10.20 Matineja: Deset, ameriški film - 
16.40-00.25 Teletekst RTV Ljubljana - 16.55 
TV mozaik - ponovitev, Zrcalo tedna - 17.15 
Poročila - 17.20 Radovedni taček, 5. oddaja 
..Balon" - 17.35 Pamet je boljša kot žamet -
17.40 Makedonske ljudske -18.15 Republiška 
revija MPZ Zagorje, 8. oddaja-18.45 Risanka -
19.00 Danes: Obzornik - 19.26 Vreme - 19.30 
Dnevnik - 20.05 P. Scott: Dragulj v kroni -
21.05 Aktualno: Trgovci brez novcev - 21.45 
Človek in glasba: Liszt v VVeimarju - 22.40 
Dnevnik - 22.55 Retrospektiva jugoslovanske 
televizije, 1. oddaja - Servisna postaja.

Torek, 31.3.: 10.00 Šolska TV-vesolje: Življe
nje zvezd - 11.00 Jezikovni utrinki -11.00 Tuji 
jezik: Angleščina IV - 11.35 Francoščina IV - 
16.05-22.30 Teletekst -16.20 TV mozaik - Šol
ska TV - ponovitev -17.25 Poročila-17.30 Miti 
in legende - Iz nove zaveze - 17.45 Tedenski 
zabavnik - 18.45 Risanka - 19.00 Danes: 
Obzornik - 19.26 Vreme - 19.30 Dnevnik -
20.05 B. Kreft: Velika puntarija, uprizoritev 
slovenskega ljudskega gledališča „SAMO- 
RASTNtKI' iz Šentprimoža v Podjuni - 22.15 
Dnevnik.

Sreda, 14. 3.: 10.00 TV mozaik: Integrali -
10.40 Matineja: B. Kreft: Velika puntarija, pono
vitev-16.30-22.55 Teletekst -16.45 Mozaik- 
ponovitev -17.25 Poročila -17.30 L. Suhodol
čan: Primožev dnevnik -18.15 Skrivnosti morja
- 18.45 Risanka - 19.00 Danes: Obzornik -
19.26 Vreme -19.30 Dnevnik - 20.05 Film ted
na: Ciklus kanadskega filma: Enakonočje - 
21.35 Portret: Lado Jozak - 22.10 Dnevnik -
22.25 Videogodba - ponovitev.

Četrtek, 2.4.: 10.00 TV Mozaik: Šolska TV - kaj 
je film: Filmska montaža - Slovenski kratki film
- 11.00 Matineja: Tudi konje ustrelijo, mar ne?, 
ameriški film - 16.20-23.00 Teletekst - 16.35 
TV Mozaik: Šolska TV - ponovitev - 17.35 
Poročila - 17.40 Spored za otroke: ZBIS - E. 
Peroci: Očala tete Bajavaje - 17.55 Bilo je... 
Hans Christian Andersen -18.25 Zelena straža
- 18.45 Risanka - 19.00 Danes: Obzornik -
19.26 Vreme -19.30 Dnevnik - 20.05 Tednik -
21.15 G. Torrente Ballester: Sonce in sence - 
22.10 TV Dnevnik - 22.30 Mir in razorožitev: 
Urnik malega planeta (Egipt), 17. del dokumen
tarne serije OŽN.

Stovenska 
študijska knjižnica

priporoča

Knjižno zbirko 
„Ve)iki možje"

JONES M. &
J.CHILTON:
Louis Armstrong: 
kralj jazza
Maribor: Obzorja 
248str.,iiustr.
(Veliki možje; 27)

PiDOLLC.:
Beethoven: srečanje z umetnikom 
in človekom
Maribor: Obzorja -153 str., ilustr.

HOFFMANNB.&H.DUKAS:
Albert Einstein: 
ustvarjalec in upornik
Maribor: Obzorja - 245 str., ilustr.

LUDVVIG E.:
Freud: brez čarovne maske
Maribor: Obzorja -197 str., ilustr.

HOTCHNERA.E.:
Ernest Hemingway: 
spomini na prijatelja
Maribor: Obzorja - 304 str., ilustr.

STRUBEVV.:
Nikolaj Kopernik: 
kanonik in astronom
Maribor: Obzorja - 369 str., ilustr.

MEHRINGF.:
Karl Marx:
zgodovina njegovega življenja
Lj.: Državna založba Slovenije - 689 str., ilustr.

VVALDEMARC.:
Paganini: med slavo in ljubeznijo
Maribor: Obzorja - 269 str., ilustr.

MENSJ.:
Rembrandt: lepota in beda življenja
Maribor: Obzorja - 328 str., ilustr.

SŠK ima svoje prostore v Mladinskem domu, 
MAscftat/ee 4. Knjižnrca dotwa od ieta 1974-75 
ves obvezni ržvod S/? Slovence. Poteg tega zbi
ramo tudi tako imenovano avstnjsko siovenico. 
Knjige so zeio različne vsebine rn so namenjene 
vsem starostnim stopnjam in pokiicnrm skupi
nam. Prav gotovo bodo tudi M4S nekatere zani
mate.

Knjižnica posiuje:
vponede^ekrn torek od?0. dolg. ure
v sredo, četrtek rn petek od g. do 16. ure

VESELIMO SE M4SEGA OBISKA
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Svetovni prvak je igra! v Ceiovcu:

Jugoslovani pokazati 
vrhunski rokomet

V ponedeljek zvečer je svetovni prvak in olimpijski zmagovalec v 
rokometu, „plava" ekipa Jugoslavije gostovala v vetrinjski dvorani. 
Nasprotnik jugoslovanske reprezentance je bilo moštvo Avstrije, ki je 
gladko podleglo s 16:27 (8:13). Toda rezultat igre nikakor ni tako 
pomemben, saj je kvalitetna razlika med tema dvema moštvoma vse 
preveč očitna: Jugoslavija je v samem vrhu svetovnega rokometa, 
Avstrija pa igra v najnižji skupini. Iz tega vidika gledano je avstrijsko 
moštvo celo presenetilo, kar je med drugimi potrdil tudi Jožef Holpert v 
kratkem razgovoru: „Nismo pričakovali, da so se Avstrijci toliko popra
vili. Predvsem nekaj mladih je odlično zaigralo. Jasno pa je, da v tako 
kratkem času ne morejo nadoknaditi vsega, tako da smo igro kljub temu 
brez težav zmagali."

In še kako jasno: Jugoslovani so prikazali vse lepote igre, kar dva ali 
trije igralci so bili hkrati v zraku in si podajali žogo, vse do uspešnega 
zaključka. To. kar je pokazal najboljši vratar sveta Mirko Bašič, je pre
senetilo tako avstrijske igralce, kot tudi številno publiko v dvorani. 
Skratka: nastop svetovnega prvaka je bil edinstveni rokometni užitek, in 
vsakomur, ki tekmi ni prisostvoval, je lahko žal, da ni videl sedem „sve- 
tovnih prvakov" ter ostalih vrhunskih igralcev jugoslovanske reprezen
tance.

Zadnja ves(: Pri ASKO-prvenstvu v smučanju sta Tatjana Zabtatnik in Dunja Jamnig 
osvojiti v svojih skupinah nastov koroških prvakinj. Smolo je imet Danijet Uinik, kije na 
mehkem snegu vozii preveč agresivno in tak« tetos prvič podteget. tzvrstne rezultate pa so 
dosegti tudi ostati tekmovatci in tekmovatke Športnega društva Šentjanž. Še botjše pa so se 
odrezati pri dežeinem prvenstvu JG dan navrh: Danijet Užnik in Tatjana Zabtatnik sta tam 
postala prvaka. Na tekmi v Podnu pa je v soboto pri šolarjih t zmagat Tomi Part).

Športni termini

^ Bi!jard - Bitjard - Bi!jard - Bitjard - Bi!jard

27.3. Koroški pokal.1. kolt. Miadinski dom.19.30

Namizni tenis - Namizni tenis - Namizni tenis

27.3.
27.3.
27.3.
28.3. 
2.4.

DSGSeie/ZeiiH-Gurnitz!!
TTSV StraBhurg-ZSM Škocijan
DSGSeie/Zeiil-Gurnitzl
S§KOhir-0DK K!agcnfurt
LKH Kiagenfurt-NTK Ceiovec

Farni dom. 19.30
StraBhurg,19.00
Farni dom. 19.30
Giavnašoia,19.00
Boinica Ceiovec. 19.00

Nogomet - Nogomet - Nogomet - Nogomet

28.3. Siovenski atietski kiuh - LASK ASV-igrišče.15.30

Šah: Je vlak v podligo 
že odpeljal?

Komaj, komaj so slovenski šahisti 
preteklo soboto premagali ESV Šent
vid. Šele zadnja partija je odločila o 
zmagi in porazu. Pri stanju 3,5:3,5 je 
Gorazd Živkovič, sam že v hudi 
časovni stiski, spravil nasprotnika z 
žrtvijo v tako zadrego, da so temu 
odpovedali živci in je v 42. potezi 
padla njegova zastavica! SG Wolfs- 
berg je premagal lokalnega tekmeca 
WAC-a s 5,5:2,5 in vodi zdaj z 2,5 
točke prednosti.

V taboru Cartranžanov razpolože
nje po pičli zmagi seveda ni najboljše. 
Medtem, ko se eni sicer veselijo dru
gega mesta in naslova viceprvaka, ki 
ga Cartransu I ne morejo več vzeti, so 
drugi že resignirali. Zadnje upanje 
SŠZ je, da se letos zgodi isto kot lani: 
v zadnjem kolu je za 2,5 točke vodeči 
SCA zgubil in slovensko moštvo je s 
tesno zmago osvojilo naslov prvaka v 
drugem razredu...

SŠZ Cartrans t - ESV Šentvid D 4,5:3,5
Gatiob - Rimondi remi, Franci Ruiitz - Schwei- 
ger remi, Živkovič-Kropf 1:0, Ferm-Wengho- 
fer 1:0, Koiter - Pichlmaier remi. Amrusch - 
Hofer 0:1, Fterbert Ruiitz - Konrad 1:0, Lukan 
-Fritz 0:1.

SK Woifnitz! - SŠK ..Obir" ! 3,5:4,5
A. Pierzl-PoianšekO:l. P. Pierzi-Jammer 1:0, 
Hirjovatij - StraBer 0:1, B. Kaiies - StoBier 
remi, Ediacher - Johann Woite 0:1, Lanner - 
Christian Woite ):0, Schneider - Hanscho 0:1, 
K. Kaiies-Haratd Woite 1:0.

SŠZ Posojiinica Ceiovec H - PSV Aithofen ii 
1,5:6.5
LauBegger- Stingi 0:1, Watdhauser- Biaschitz 
0:1. Reichmann - Poxieitner 0:1, Mirko Wieser 
(!) - Giatz remi. Hcdenik - Siamanig remi. Gas- 
ser - Rumpoid 0:1, Ogris-Martič - Schiffelbein 
0:1, Boštjančič-Loidi remi.

Biljard:
Nepričakovan poraz

V prvem kolu biljard-prvenstva je 
1. slovenski biljard klub v Althofnu 
premagal svojega tekmeca s 3:1, 
tako, da je v povratnem kolu pričako
vati spet zmago. Toda tokrat je nas
protnik rezultat obrnil v svojo prid, 
saj je dosegel pri 1. SBK le Gusti 
Serajnik 3 zmage, Marko Krištof pa 
eno. Zdaj upa 1. SBK na koroški 
pokal, kjer hoče priti vsaj v drugo 
kolo. Najboljši igralec 1. SBK Gusti 
Serajnik pa se bo to soboto udeležil 
tudi še glavnega kola igre 14/1, kjer 
gre za vstop v finale najboljših igral
cev v tej igri.

Nazaj k prvenstvu: Kaže da so 
igralci že resignirali, saj jim vstop v 
razred višje ni več možen. Druga plat 
pa je, da na Blatu, kjer je največ igral
cev doma, še nimajo mize za trenin
ge. Zato pa potrebuje klub 50.000 
šilingov in naproša za prispevke na 
konto pri Zvezi-Bank Celovec, šte
vilka 32474.

V soboto vsi na pokalno tekmo:

SAK igra proti LASKu!
Se še spominjate? 25. juiija 1986 je Slovenski atietski kiub v prvem 

kotu tekmovanja za avstrijski nogometni poka! sprejet na svojem 
igrišču moštvo iz Mostiča in zmaga! s 3:0 (2:0). Pred 450 g!eda!ci SAK 
ni ime! težav in je zanesljivo zmaga!. Go!e za SAK so da!i Pihorner, 
Wo!b! in Ve!ik.

Tako je bi! SAK v drugem ko!u. Tam pa je bi! nasprotnik že moč
nejši, saj igra Vocktamarkt v drugi zvezni !igi. Toda tudi dobrih rezu!- 
tatov Vocktamarkta (tedaj med vodečimi v drugi !igi) se igralci S!o- 
venskega attetskega k!uba niso ustrašiti in nasprotnika 19. avgusta po 
izredno borbeni igri „namaha!i" z 2:0 (1:0). Stretca gotov sta bi!a 
Pihorner in Lesjak. S to zmago je dosege! Stovenski attetski k!ub do 
danes svoj največji uspeh.

Žreb pa mu je za tretje koto dotoči! prominentnega in močnega 
nasprotnika: moštvo iz Linza LASK, ki se uve!jav!ja v samem vrhu 
avstrijskega nogometa in kije že večkrat sode!ova!o v tekmovanjih za 
evropski poka! UEFA. Ta pokatna tekma bo to soboto ob 15.30 uri na 
igrišču v Anapihtu - program se začne že ob 14. uri. Kaj sodijo igra!ci 
SAK o tekmi nam je v kratkem razgovoru poveda! kapetan SAK Mar
jan Ve!ik.

Kako je bi! podvig v tretje koto 
sptoh mogoč?

Že lani v prvenstvu smo dokazali, 
da smo dobro moštvo, da doma - 
predvsem pa na tujem - dobro igramo 
ter da nas naš trener taktično vedno 
dobro pripravi. Tekma z Mostičem 
sicer ni bila pravo merilo, bila pa je 
zelo važna, saj je bila to prva igra v 
novi sezoni, po kateri smo tudi vede
li, kako smo pripravljeni, kako so se 
novi igralci vživeli v moštvo. Proti 
Vocklamarktu pa smo dobro igrali.
Kljub temu pa tudi te zmage ne velja 
precenjevati, saj je Vocklamarkt od 
tedaj dalje tudi v prvenstvu zgubil 
nekaj tekem. Vseeno pa smo veseli 
nad uspehom, saj je bil Vocklamarkt 
tedaj na lestvici še zelo dobro uvr
ščen.

Kaj pa pravite zdaj o žrebu: 
o LASKu?

Prominentnega nasprotnika smo 
bili zelo veseli. V njegovih vrstah 
igrajo zelo dobri nogometaši, tudi 
člani avstrijske reprezentance, ima 
dva močna legionarja,...pa tudi nji
hov trener je zelo izkušen. Kar pa je 
bistveno - in to je za nas negativno: 
pri LASK-u igra tudi Korošec 
Rabitsch, ki naše moštvo dobro 
pozna. Zato mislim, da nas LASK ne 
bo podcenjeval.

Kaj menijo igratci SAK 
o tekmi z LASK-om

Pokalna srečanja imajo svoje zako
nitosti.: že dostikrat so se zgodila pre
senečenja, že dostikrat je zmagala 
ekipa, ki igra razred ali dva nižje. Te 
„bilke" se tudi oprijemamo. Reali
stično gledano pa vemo, da je to naša 
prva res velika preizkušnja, ob kateri 
vemo, da bo javnost pozorna na izid 
le-te. Za nas to pomeni, da se bomo 
potrudili kot še nikoli, da bo vsak vlo
žil najmanj 150 odstotkov svojih spo
sobnosti. Menimo tudi, da imamo 
izglede, če bomo prestali prvih 20 do 
25 minut brez protizadetka; potem pa 
bo odločilno, ali bo naša kondicija še

zdržala... Tedaj je možno tudi prese
nečenje.

Kaj pa realistično pričakovanje 
g!ede na izid tekme?

Vsak poraz z dvema goloma razlike 
bi bil že uspeh; kot pa sem že rekel, 
upamo na podaljšek.

Pa osebne predstave, osebni ci!j?
Hočem dokazati, da se celovška

Austria ni le naključno potegovala

Kapetan SAK Marjan V etik

zame. Zame bo tekma torej merilo: 
spoznati hočem, ali je v moji starosti 
še mogoče doseči tak cilj, ali pa sem 
to možnost že zamudil.

Vsi pa smo se dobro pripravili, 15 
igralcev že nestrpno čaka na nastop, 
predvsem pa si prizadeva še Mladen 
Jovičevič, ki v pokalu sme igrati, saj 
sta tam dovoljena dva legionarja. 
Vsekakor pa bomo v tej tekmi potre
bovali še dvanajstega moža: zato 
naprošamo naše prijatelje. da se v čim 
večjem številu odzovejo našemu 
vabilu in nam krepijo hrbet v tej vse
kakor važni tekmi!

/n men/ trener Lojze /ago- 
c//č? „Z LASL-ont onam fe or/prt 
račan. Lo sent bi/ .se pr/ ,S'p/?/a/n, 
.srno /e tesno fzpac/// v poba/n/ 
te^mt s tem nasprotnt/cotn. /n prav 
F poAa/n/b te/ona/; re/jajo Jragt 
zabon/. Zato sen; opt/nttst.* tn<7;

A* /a/; A o zapast/ Zgr/sče bot 
ztnagoFa/ec/"

Peticija narodnih manjšin v Avstriji K VSE
V spoznanju, da Sklepna listina Konference o varnosti in 

sodelovanju v Evropi narodnim manjšinam na eni strani nalaga 
in priznava posebne naloge na področju kulture in izobraževa
nja, po drugi strani pa jim priznava tudi legitimne pravice in in
terese, predvsem kar se tiče dejanskega uživanja človekovih pra
vic in temeljnih svoboščin, ter v prepričanju, da je uresničitev 
načel Sklepne listine osrednjega pomena za narodne manjšine, 
kjerkoli živijo, da bi se lahko uspešno in svobodno razvijale in 
tako tvorile v prid popuščanju napetosti in miru trden most 
povezave in prijateljstva med narodi in državami, si podpisane 
narodne skupnosti v Avstriji v zvezi z dejstvom, da njihova živ
ljenjska vprašanja niso urejena oz. niso zadovoljivo urejena, 
delegacijam petintridesetih držav udeleženk dunajskega sreča
nja Konference o varnosti in sodelovanju v Evropi dovoljujejo 
predati naslednjo

PETtCtJO:
Slovenska narodna skupnost na Koroškem in hrvaška narod

na skupnost na Gradiščanskem sta že februarja 1978 naslovili 
peticijo na nadaljevalno konferenco KVSE v Beogradu in v njej 
razložili svoj zaskrbljujoč položaj. Zato tu ne bomo ponavljali 
opisa splošnega položaja obeh narodnih skupnosti; žal pa je 
treba povedati, da se medtem položaj slovenske manjšine na 
Koroškem in položaj hrvaške manjšine na Gradiščanskem ni 
izboljšal, ampak poslabšal.

a) Položaj slovenske narodne skupnosti
Slovenski narodni skupnosti na Koroškem grozi v zadnjem

času predvsem na šolskem področju ponovno poslabšanje, ki jo 
zadeva v živo in ji komaj pušča možnost za preživetje.

V skladu s 7. členom Avstrijske državne pogodbe z dne 15. 5. 
1955 imata slovenska manjšina na Koroškem in Štajerskem ter 
hrvaška manjšina na Gradiščanskem pravico do osnovnega 
pouka v slovenskem oz. hrvaškem jeziku. Koroški Slovenci in 
ustanovne stranke Druge republike so se 1. 1945 odločili za dvo
jezični pouk v skupni ljudski šoli brez ozira na narodno pripad
nost učencev. Dvojezična šola se je obnesla in avstrijska delega
cija jo je pri pogajanjih za Državno pogodbo po drugi svetovni 
vojni predstavljala kot zgledno šolsko ureditev, ki koristi mir
nemu sožitju in razumevanju med narodnima skupnostima. Ta 
oblika pouka je bila leta 1958 omejena na tiste otroke, ki jih ose
be, ki imajo pravico odločati o njihovi vzgoji, izrecno prijavijo. 
Takšen pouk ima torej na Koroškem že desetletja dolgo tradici
jo. Zdaj poskušajo nemškonacionalistični krogi, ki so združeni 
predvsem v KHD, odpraviti ureditev dvojezičnega manjšin
skega šolstva iz leta 1959. Ta diskriminacijska zahteva je dejan
sko napad na pravice slovenske narodne skupnosti s ciljem 
segregacije nemško in slovensko govorečih otrok v šoli in sploš
no v vzgoji in izobraževanju. V sebi skriva nevarnost politike 
ločevanja, ki bi zajela tudi druga področja slovenske manjšine. 
Dejavnosti s to tendenco imajo namen vzeti slovenskemu prebi
valstvu njegov značaj in manjšinske pravice, zato bi jih bilo treba 
v smislu 5. odstavka 7. člena Avstrijske državne pogodbe prepo
vedan.

Zaradi tega nemškonacionalističnega pritiska je pedagoška 
komisija, ki so jo imenovale tri v koroškem deželnem zboru

zastopane stranke, izdelala šolski model, ki se v glavnem uklanja 
zahtevam nemškonacionalističnih krogov in predstavlja loče
valni model.

Že dosedanja ureditev, še manj pa zdaj predlagana, nikakor 
ne ustreza določilom 7. člena Avstrijske državne pogodbe z dne 
15. 5. 1955 in tako tudi ne predstavlja ..izpolnjevanja mednarod
nopravnih obveznosti v dobri veri". Uresničitev novega šol
skega modela in odprava skupne vzgoje nemško in slovensko 
govorečih otrok bi za dolgo časa resno ogrozila solidarnost in 
mirno sožitje na Koroškem, in vprašanje je, ali bi bila solidar
nost in mirno sožitje sploh še kdaj mogoča. Novi šolski model bi 
manjšino še posebej prizadel, ker je družbeno podrejena skupi
na, in otežkočil bi njeno enakopravno integracijo v družbeni raz
voj. Predvsem pa bi slovenska manjšina na Koroškem v takih 
razmerah le težko mogla izpolniti tisto, kar od manjšin pričakuje 
Sklepna listina KVSE na različnih področjih kulture in izobraže
vanja.

Slovenska manjšina na Koroškem vidi v omenjenih poskusih 
spreminjanja manjšinskega šolstva namero, da bi z ločitvijo in 
izolacijo učencev celotno narodno skupnost potisnili v geto. V 
tej zvezi smatra, daje zahteva, da smejo v bodoče samo nemško- 
govoreči učitelji poučevati nemško govoreče otroke, izzivalno 
kršenje človekovih pravic ter duha in načel Sklepne listine 
KVSE. To pa predvsem zato, ker tudi druga določila 7. člena 
Avstrijske državne pogodbe z dne 15. maja 1955 s sedaj veljavno 
zakonsko ureditvijo nikakor niso bila izpolnjena „v dobri veri".

(.sc HaJu/jM/e)


